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افزایش سهم صندوق توسعه ملی به 42  درصد

مجوز بانک مرکزی برای 
فروش ارز حذف شد

اخذ مالیات از خانه های 
بالای ۲۰ میلیارد تائید شد

پیوند ۲۲۰ هزار مسکن 
مهر به نهضت ملی
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سرمقاله

دسترسی به بازارها 
با ارز دیجیتال

از لحاظ برخــی از امکانات 
بانکــی  و زیرســاختی، 
ارتباطــات ما به نســبت 
کشور های منطقه وضعیت 
بهتری دارد. ایــن اتفاق می تواند پایه مناســبی 
برای راه اندازی تجارت بــا ارز دیجیتال و یا همان 
رمز ارز ملی کشور باشد. امروز در تمام دنیا تقاضا 
برای ارز دیجیتال افزایش داشته است. طرفداران 
بســیاری برای ارز دیجیتال وجود دارد و بسیاری 
از معاملات به سمت استفاده از ارزهای دیجیتال 
رفته است. به عبارتی برای رمز ارز ها تقاضا وجود 
دارد. بنابراین کشور ما نیز باید رمز ارز ملی داشته 

باشد. کشورهایی...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری
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وزیر ارتباطات:

سرعت اینترنت
را 40 برابر می کنیم

ارزهای دیجیتال در سامانه جامع تجارت قرار گیرد

تسهیل  تجارت  با  ارز دیجیتال
صفحه2

صفحه2

صادرات ۴۵ هزار خودرو  به  بلاروس
تولید   نسبت   به   ۸   سال   قبل   سه   برابر   شد

وزیــر ارتباطات گفت که اکنون ســرعت اینترنت 
همراه در ایران حدود ۱۵ مگابایت اســت که برای 
اینترنت خانگی کمتر است، اما در تلاش هستیم تا 
سرعت را به سی چهل برابر افزایش دهیم. عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: سرعت متوسط 
اینترنت موبایل حدود ۱۵ مگابایت بر ثانیه اســت. 
سرعت اینترنت خانگی البته کمتر است. وی عنوان 
کرد: ما به دنبال این هستیم تا سرعت اینترنت را در 
استان های مختلف سی چهل برابر بکنیم. زارع پور 
گفت: از زمانی که طرح فیبر نوری برای کسب و کارها 
آغاز شده است، سرعت هشتصد نهصد مگابایتی به 
مشتریان داده شده است. وی ابراز امیدواری کرد که 
سرعت های چند صد مگابایت بر ثانیه ارائه شود و بیان 
داشت: در یک سال گذشته سرعت اینترنت افزایش 
یافته است. زارع پور ادامه داد: ما به دنبال این هستیم 
که تا سرعت اینترنت را در استان های مختلف ۳۰ تا 
۴۰ برابر بیشــتر کنیم. وی افزود: از زمانی که طرح 
فیبر نوری برای کســب و کارها آغاز شده، سرعت 
۸۰۰ تا ۹۰۰ مگابایتی به مشتریان داده شده است. 
امیدواریم سرعت های چند صد مگابایت بر ثانیه ارائه 
کنیم. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: وضع 
موجود باید ارتقا پیدا کند اما کمی طول می کشد. 
در همین یک سال گذشته اگر به مراجع بین المللی 
نگاه کنید سرعتمان افزایش پیدا کرده است. زارع پور 
خاطرنشان کرد: اما آنچه که مردم نسبت به آن شاکی 
هستند به دلیل محدودیت هایی که وضع شده بود 
یک عده از فیلترشکن استفاده می کنند که طبیعتا 
سرعت را به مراتب کاهش می دهد. وی در پاسخ به 
سوال خبرنگاری که پرسید آیا خط شما بدون فیلتر 
است، گفت: خیر خط من هم مانند سایر مردم است. 
وی در رابطه با مشکل در سرعت باز شدن پیام ها در 

پلتفرم های داخلی با شهود...

اجتماعی

رییس مرکز مدیریت پیونــد و درمان بیماری های 
وزارت بهداشــت، درباره وضعیــت تامین داروهای 
بیمــاران خاص، نحــوه فعالیــت مراکــز دیالیز و 
دندان پزشــکی ها در تعطیلات نوروزی توضیح داد. 
امیرحســام علیرضایی درباره وضعیت دارو و درمان 
بیماران خاص در نوروز، گفت: برنامه توزیع داروهای 
بیماران خاص بر اســاس اطلاعات اســتخراج شده 
از ســامانه های مرتبط به ســازمان غذا و دارو اعلام 
شده است. در خصوص بیماران هموفیلی نیز مانند 
سال های قبل برای استان های پر سفر سهمیه دارو 
افزایش داشته است. وی افزود: برای نوروز به بیماران 
توصیه شده است که داروهای مورد نیاز خود را از مراکز 
مبدا دریافت کنند. همچنیــن طی مکاتبه ای با کل 
دانشگاه های علوم پزشکی، مقرر شده است در صورت 
مراجعه بیماران خاص و نیاز به خدمات اورژانس، ارائه 

خدمت انجام شده و کمک های لازم ارائه شود.
علیرضایی درباره سهمیه اختصاص داده شده داروهای 
بیماران خاص به اســتان ها برای تعطیلات نورزوی، 
گفت: باید توجــه کرد که برای تعطیــلات نوروزی 
۱۴۰۲ به استان های پر ســفر شامل تهران، گیلان، 
مازندران، اهواز، مشهد، اصفهان، شیراز، تبریز سهمیه 
دارویی بیشتری برای بیماران خاص داده شده است. 
البته توصیه هر ساله ما به بیماران خاصی که در نوروز 
قصد مسافرت دارند، این است که داروهای مورد نیاز 
خود را از مراکز مبدا دریافت کنند و در صورت مشخص 

شدن مقصد، قبل از ســفر اطلاعات مربوطه و مراکز 
بیمارستانی را از انجمن های مربوطه کسب کنند. بر 
این اساس این مرکز طی مکاتبه ای به کل دانشگاه های 
علوم پزشکی کشور اعلام می کنند تا در صورت مراجعه 
بیماران خــاص و نیاز به خدمــات اورژانس، کمک 
لازم به آنها انجام شــود. رییس مرکز مدیریت پیوند 
و درمان بیماری های وزارت بهداشت، درباره فعالیت 
مراکز دیالیز و مراکز درمانی بیماران تاالاسمی و... در 
تعطیلات نورزی نیز گفت: در صورت مشخص شدن 
مقصد بیماران، قبل از سفر اطلاعات مربوط به مراکز 
دیالیز ارسال شده و بیماران از دانشگاه مبدا معرفی نامه 
دریافت می کنند تا در مقصد مشکلی نداشته باشند. 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور آمادگی کامل دارند 
تا در صورت مراجعه این بیماران و نیاز به همودیالیز، 

خدمات لازم را به آنها ارائه دهند.
وی تاکید کرد: به بیماران توصیه می کنیم که قبل از 
شروع ســفر از وضعیت مرکز درمانی در شهر مقصد 
اطلاع داشته باشند، داروهای مورد نیاز خود را همراه 
داشته باشــد و در صورتی که حالت پایداری ندارند، 
حتما قبل از ســفر با پزشک خود مشــورت کنند. 
علیرضایی درباره نحوه ارائه خدمات دندان پزشکی 
در نوروز نیز گفت: در دانشــگاه های علوم پزشــکی 
در ایام تعطیلات نــوروزی، مراکز اورژانس برای ارائه 
خدمات دندانپزشکی اورژانسی فعالیت دارند و بیماران 

می توانند به این مراکز مراجعه کنند.

دومین فصل از مجموعه »مهمونی« در دست ساخت 
اســت و همزمان با نوروز ۱۴۰۲ رونمایی می شود. 
فصل دوم »مهمونی« از نیمه دوم اســفندماه وارد 
تصویربرداری شده اســت و شخصیت های »پشه« 
و »بچه« در این فصل هم حضــور دارند. مجموعه 
»مهمونــی« جدیدترین برندی اســت کــه ایرج 
طهماسب از ابتدای امسال در شبکه نمایش خانگی 
اجرا و کارگردانی اش را بر عهده گرفت و به ســبک 
مجموعه های عروسکی خود شخصیت های تازه ای 
را وارد قالــب گفتگو با چهره ها کــرد. این مجموعه 
فروردین ماه ســال ۱۴۰۱ از طریق شبکه نمایش 
خانگی در دسترس مخاطب قرار گرفت که ترکیبی 
از شخصیت های مختلف عروســکی و کاراکترهای 
نمایشی داشــت. در میان شخصیت های عروسکی 

»بچه« با صدای هوتن شــکیبا و »پشه« با صدای 
کاظم سیاحی بیشــتر مورد توجه واقع شد و حتی 
در مواردی مجموعه هم در نبود شــخصیت ها وارد 
حاشیه شد. طهماسب سال ها با برند »کلاه قرمزی« 
برای مخاطبــان تلویزیون مجموعه ســاخته بود و 
این اولین حضور او در شبکه خانگی بود که با اقبال 
مخاطب مواجه شد. حالا امسال دومین فصل از این 
مجموعه در دست ساخت اســت و همزمان با نوروز 
۱۴۰۲ رونمایی می شــود. فصل دوم »مهمونی« از 
نیمه دوم اســفندماه وارد تصویربرداری شده است 
و شخصیت های »پشــه« و »بچه« در این فصل هم 
حضور دارند. لوکیشــن تصویربــرداری نیز همان 
لوکیشن قبلی است و مجموعه به تهیه کنندگی حسن 

خدادادی تولید می شود. 

نتایج نظرســنجی ها نشــان می دهد در سه شبکه 
نمایش خانگی نماوا، فیلیمو و فیلم نت مجموعه های 
»مهمونی«، »یاغی« و »آفتاب پرســت« بیشترین 

میزان رضایت و محبوبیت را کسب کرده اند.
در حالی که میزان مخاطبان سینماها و سریال های 
تلویزیونی چندان رضایت بخش نیســت، در شبکه 
نمایش خانگی رقابت سختی بین سریال ها در جریان 
است. ۱۵ سریال جدید در سه شبکه نمایش خانگی 
نماوا، فیلیمو و فیلم نت در حال عرضه و انتشار است که 
از میان آنها می توان به جیران، بی گناه، جادوگر، روزی 
روزگاری مریخ، آنتن، شبکه مخفی زنان، مهمونی، 
مریخ، نوبت لیلی، خون سرد، آفتاب پرست و پوست 

شیر اشاره کرد.
پخش ســریال های ســاخت ایران۳ و یاغی نیز به 
تازگی به پایان رســیده اســت. در بین سریال های 
جدید فیلیمو، یاغی با ۹۳ درصد رضایت صدرنشین 
است و پس از آن جیران )۹۱ درصد(، ساخت ایران 
)۹۰ درصد(، بی گناه و جادوگر )۸۸ درصد( و روزی 
روزگاری مریخ )۸۵ درصد( در رده های بعدی قرار می 
گیرند. در بین مجموعه های نماوا، مهمونی موفق به 
کسب رضایت ۹۳ درصدی شده است. نوبت لیلی )۸۹ 
درصد( و شبکه مخفی زنان و آنتن )۸۸ درصد( نیز 

جایگاه های بعدی را کسب کرده اند.
در پلتفرم فیلم نت نیز آفتاب پرست، پوست شیر و راز 
بقا هر سه رضایت ۹۶ درصدی داشته اند. خون سرد 

هم ۹۵ درصد رضایت مردمی را کسب کرده است.
مهمونی مجموعه ای عروســکی و کمدی با اجرای 
ایرج طهماسب و با صداپیشگی هوتن شکیبا، کاظم 
سیاحی، سهیل مســتجابیان، الی امامی، امیر ادیب 
و نازنین شــعبانی، هنرمندی علی زرمهری، سهیل 
رهبر زارع، سارا صبری، بهادر مالکی و نازنین شعبانی، 
کارگردانی ایرج طهماســب و تهیه کنندگی حسن 
خدادادی محصول سال ۱۴۰۰ کشــور ایران است. 
ســریال مهمونی برنامه ای گفت وگو محور است که 

در آن ایرج طهماســب به همراه عروسک های بامزه 
میزبان چهره های آشنای عرصه هنر و ورزش می شود. 
طهماســب چند دهه پس از موفقیت کلاه قرمزی 
به سراغ عروســک های جدید مثل بچه و پشه رفت 
و توانست نظر مثبت مخاطب کودک و بزرگسال را 

جلب کند.
مجموعه یاغی نیز روایتگر درامی پر فراز و نشیب از 
سفر یک قهرمان است که شخصیت های متنوعی 
از طبقات مختلف اجتماعی در مسیر با او همراه می 
شوند یا برایش مانع می تراشــند. یاغی باید از مرز 
درد و خستگی عبور کند. سریال یاغی به کارگردانی 
محمد کارت و به تهیه کنندگی سید مازیار هاشمی با 
بهره گیری از داستانی عاشقانه و قهرمانانی باورپذیر 

توانست مخاطبان زیادی را با خودش همراه کند.
در این سریال پارســا پیروزفر، علی شادمان، طناز 
طباطبایی، امیر جعفری، فرهاد اصلانی، نیکی کریمی، 
آبان عســکری، مهدی حســینی نیا، مه لقا باقری، 
عباس جمشیدی فر و جواد خواجوی به هنرمندی 
پرداخته اند. این سریال در قسمت پایانی حدود ۸۵ 
درصد رضایت کسب کرده که افت شدیدی را نسبت 

به آمار قسمت های  قبلی نشان می دهد.
آفتاب پرست ساخته برزو نیک نژاد داستان دو رفیق 
خفت گیر به نام های جمال و منوچ اســت که عشق 
لاتی و سطح یک شدن در خفت گیری را دارند اما از بی 
عرضه گی و بدشانسی گیر پلیس می افتند و به زندان 
می روند. جمال در زندان به همه می گوید که در سطح 
یک فقط پورشه سوار خفت کرده اند و به همین خاطر 

به جمال پورشه معروف می شود و…
پژمان جمشیدی، گوهر خیراندیش، باران کوثری و 
حمیدرضا آذرنگ در این سریال کمدی بازی کرده اند. 
برزو نیک نژاد سریال هایی مثل دردسرهای عظیم و 
پنچری را در کارنامۀ خودش دارد. نویسندگی سریال 
را هم امیر برادران به عهده دارد که درخشــان ترین 

اثرش فیلمنامۀ فیلم سینمایی هزارپا بوده است.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه ایران 
طبق ۱۵ گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی 
کوچکترین تخطی از تعهدات خود نداشته، افزود: 
غنی  سازی ۶۰ درصد در فردو پاسخی به قطعنامه 
قبلی آنها در شورای حکام بود. به گزارش ایرنا از 
سازمان انرژی اتمی، بهروز کمالوندی تصریح کرد: 
ما در گذشته و در نتیجه برجام پانزده گزارش از 
آژانس داشتیم که نشان می داد ایران کوچکترین 
تخطی از تعهدات خود نداشت. چه کسی باعث 

شد این شرایط تغییر یابد؟
وی افزود: نباید این را فراموش کنیم. اروپایی ها 
اوایل در بیانیه های خود از آمریکا به این دلیل که 
از برجام خارج شــد انتقاد می کردند، اما اکنون 
طوری صحبت می کنند که گویی ایران مسئول 

وضعیت کنونی است. کمالوندی درباره رویکرد 
آژانس بین المللی انــرژی اتمی در گزارش دهی 
هایش گفت: مشــکلی که ما داریم این است که 
آژانس، هم به نعل می زند هم به میخ. ما ترجیح 
می دهیم آنچه شفاهی می گویند مانند مطالب 
مطرح شده در جلسه فنی قبلی از شورای حکام را 
در گزارش کتبی هم بنویسند، اما متاسفانه این 

طور نیست.
وی ســفر رافائــل گروســی مدیــرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به ایران را خوب و به سمت 
همکاری های بیشتر دانست و افزود: در این فرایند 
همکاریها و حل مسائل ما یک قدم جلو رفتیم اما 
آینده را فعلا خاکســتری می بینم، نه خوشبین 

هستم نه بدبین.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: طرح شفافیت قوای 
سه گانه در رفت و آمد چندگانه ای که بین مجلس و 
شورای نگهبان داشت بسیاری از ایرادات آن رفع شد 
ولی مجلس بر روی یکی از مواد ایراد گرفته شده این 
مصوبه اصرار دارد و طبیعتا مصوبه به مجمع تشخیص 

ارسال می شود.
هادی طحان نظیف سخنگوی شــورای نگهبان با 
تشریح آخرین طرح ها و لوایح مورد بررسی در شورای 
نگهبان گفت: از ابتدای سال تا امروز ما ۵۹ مصوبه از 
مجلس دریافت و نسبت به آن اعلام نظر کردیم که 
از این تعداد ۳۱ مورد طرح و مابقی لایحه بود که ۱۲ 
مصوبه در همان مرحله اول مورد تایید قرار گرفت، ۲۴ 
مصوبه پس از رفع ایرادات مورد تایید قرار گرفته و ۲۳ 
مورد نیز مورد ایراد شورا بوده که هنوز در حال رفت و 

آمد بین شورا و مجلس است. 
وی افزود: همچنین در این مدت ۲۴ اساسنامه ارسالی 
از دولت مورد بررسی قرار گرفت که ۲۳ مورد تایید 
شده و ۳ مورد نیز در حال رسیدگی است. علاوه بر این 
اعلام نظر نسبت به نامه ها را داشتیم که مجموعا ۱۶۲ 
بود و از این تعداد ۱۲۹ نامه از دیوان عدالت اداری بود 
که ۱۰۲ مورد خلاف موازین شناخته نشده  و ۲7 مورد 
نیز خلاف موازین شناخته شد. همچنین در این مدت 
۱۱۸ جلسه داشتیم که از این تعداد ۸7 جلسه صحن 
و ۳۲ مورد جلسات فقهای شورای نگهبان بوده است. 
طحان نظیف درباره آخرین مصوبات مورد بررســی 
اظهار داشت: طرح اصلاح موادی از قانون مجازات های 
بازدارنده در جلسات اخیر شــورا مورد بررسی قرار 
گرفت که در خصوص تشدید مجازات قمار و شرط 
بندی در بستر فضای مجازی است که در نهایت مغایر 
با قانون اساسی و شرع شناخته نشد. همچنین طرح 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مورد بررسی 
قرار گرفــت. مصوبه ای که در مرحلــه قبل ایرادات 
متعددی به آن گرفته شد که بسیاری از این ایرادات از 

سوی مجلس مرتفع شد ولی همچنان برخی ایرادات 
باقی است که به مجلس اعلام شده است. 

ســخنگوی شــورای نگهبان عنوان کــرد: علاوه 
بر این بررسی طرح شــفافیت قوای ســه گانه نیز 
در دســتور کار شــورا قرار گرفت که  در رفت و آمد 
چندگانــه ای که بیــن مجلس و شــورای نگهبان 
داشت بســیاری از ایرادات آن رفع شد ولی مجلس 
بر روی یکی از مــواد ایراد گرفته شــده این مصوبه 
 اصــرار دارد و طبیعتا مصوبه به مجمع تشــخیص

 ارسال می شود. 
وی ادامه داد: طرح ســاماندهی کارکنان دولت نیز 
دیگر مصوبه ای بود که مورد بررســی قرار گرفت که 
از نظر شورا با ابهاماتی مواجه اســت که در روزهای 
آینده گزارشی تفصیلی از این ابهامات بیان خواهم 
کرد ولی به طــور کلی باید برخــی از عناوین که در 
این طرح استفاده شده ابهاماتی برای آن ایجاد کرده 
است. به طور مثال عنوان شاغل که در مصوبه آمده 
مشخص نیست که منظور آن نیروهای رسمی است 
یا نیروهایی که به شکل غیررسمی و پیمانی مشغول 
به کار هستند. طحان نظیف افزود: همچنین لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور دیگر مصوبه ای بود که 
در جلسات اخیر به شکل فشرده و بعضا ۳ نوبت مورد 
رسیدگی قرار گرفت و در نهایت نتیجه شب گذشته 

به مجلس ارسال شد.
وی افزود: در بررسی های ما ایراداتی به مصوبه مجلس 
گرفته شــد از جمله اینکــه در بندالحاقی تبصره ۱ 
درخصوص وضع مالیات و عوارض بر هدررفت منابع 
در وزارت نفت و شرکت های تابعه و هزینه کرد آن،  
نســبت به ردیف آن ابهام وجود داشــت و راجع به 
کلیت آن بحثی نیست. همچنین در تبصره ۲ حکمی 
آمده جهت حمایت از سهامداران خرد، در اینجا هم 
این بحث را داشــتیم که تعابیری که آمده با جداول 

هم خوانی نداشت که این قابل رفع است.

رییس مرکز مشارکت های مردمی، موسسات غیردولتی 
و توانمندسازی سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه در 
حال حاضر ۱۶۰ هزار خانوار اعم از معلولان سرپرست 
خانوار، خانوارهای دارای حداقل دو عضو معلول و زنان 
سرپرست خانوار تحت پوشش فاقد مسکن هستند، 
برنامه های این سازمان برای تامین مسکن مددجویان 

تحت پوشش در سال ۱۴۰۲ را تشریح کرد.
علی ربوبی با بیان اینکه سازمان بهزیستی از سال ۱۳۸۵ 
کمک به تامین مسکن گروه های هدف تحت پوشش را 
آغاز کرده و در این زمینه نقش تسهیل گر دارد، اظهار 
کرد: براســاس تفاهم نامه ها و برنامه های مشــترک 
بهزیستی با وزارت راه و شهرسازی، بنیاد مسکن، بنیاد 
مستضعفان، ستاد اجرایی فرمان امام و خیرین به تامین 
مسکن جمعیت هدف کمک می شود و تاکنون ۱7۰ 
هزار واحد مسکونی با مشارکت دستگاه ها احداث و به 
گروه های هدف تحویل داده شده است که از این تعداد 
۱۳ هزار واحد به خانواده هــای دارای حداقل دو عضو 

معلول تعلق دارد.
رییس مرکز مشارکت های مردمی، موسسات غیردولتی 
و توانمندسازی سازمان بهزیستی کشــور با اشاره به 
اینکه در حال حاضر نیز ۱۶۰ هزار خانوار اعم از معلولان 
سرپرســت خانوار، خانوارهای دارای حداقل دو عضو 
معلول و زنان سرپرســت خانوار تحت پوشــش فاقد 

مسکن هســتند، تاکید کرد: هم اکنون ۳۰ هزار واحد 
مسکونی در سطح کشور با مشارکت دستگاه های مذکور 
و خیران در دست احداث اســت که طی ۱۱ ماه سال 
 ۱۴۰۱ حدود ۱۳ هزار واحد آن به افراد تحت پوشش

 احداث شد.
وی با اشــاره به طرح ها و برنامه های سال ۱۴۰۲ برای 
تامین مســکن مددجویان تحت پوشــش سازمان 
بهزیستی یادآور شد: تفاهم نامه مشترک میان وزارت 
راه و شهرسازی و بنیاد مسکن در راستای احداث ۱۶۰ 
هزار واحد مسکونی در غالب طرح نهضت ملی مسکن 
برنامه مهمی است که در سال ۱۴۰۱ آغاز و بخشی از 
آن محقق شده، اما در سال ۱۴۰۲ به طور ویژه تر دنبال 

خواهد شد.
به گفته رییس مرکز مشارکت های مردمی، موسسات 
غیردولتی و توانمندســازی سازمان بهزیستی کشور، 
به تناسب افراد فاقد مسکن با وزارت راه و شهرسازی در 
راستای کمک به تامین مسکن ۱۶۰ هزار خانوار فاقد 
مسکن تحت پوشش تفاهم نامه منعقد شده است که 
پس از ثبت نام این افراد در سامانه، شرایط آنها توسط 
وزارت راه بررسی و بعد از آن تخصیص پروژه در قالب 
طرح نهضت ملی مســکن اجرا می شود و بخش قابل 
توجهی از جامعه هدف در این طرح صاحب مســکن 

خواهند شد.

ایران کوچکترین تخطی از تعهدات خود نداشته استنحوه تامین داروهای بیماران خاص در نوروز

طرح شفافیت قوای ۳گانه به مجمع ارسال می شود

۱۶0 هزار خانوار تحت پوشش بهزیستی فاقد مسکن

سياسیفرهنگی 

»پشه« و »بچه« با »مهمونی2« مهمان نوروز می شوند

رقابت ۱۵ سریال جدید در شبکه نمایش خانگی



اقتصاد2
ایران

نرخ رشد ارزش افزوده کشاورزی 
به ۳.۷ واحد درصد رسید

بر اســاس گزارش بانک مرکــزی در خصوص 
تحولات بخش واقعی اقتصاد ایران در ۹ ماهه سال 
۱۴۰۱، نرخ رشد ارزش افزوده کشاورزی نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، ۳.۷ واحد درصد افزایش 
یافته است. بانک مرکزی در روزهای پایانی سال 
جاری گزارش تحولات بخش واقعی اقتصاد ایران 

در ۹ ماهه امسال را منتشر کرد.
بر اساس آمار و ارقام منتشــره که از سوی معاون 
اقتصادی بانک مرکزی اعلام شده است؛ نرخ رشد 
ارزش افزوده بخش کشاورزی در ۹ ماهه اول سال 
۱۴۰۱ به ۱.۱ درصد رســید، این در حالی است 
که رشد نرخ ارزش افزوده در ۹ ماهه سال ۱۴۰۰ 
رقمی معادل منفی ۲.۶ درصد بوده است که حاکی 
از بهبود نرخ رشد ارزش افزوده و افزایش آن به ۳.۷ 

واحد درصد در ۹ ماهه سال ۱۴۰۱ است.
گفتنی اســت؛ این میزان رشــد با وجود تداوم 
خشکسالی های گسترده از دو سال پیش تاکنون، 
افزایــش بیش از حــد قیمت غــذا و نهاده های 
کشاورزی به ویژه کود شیمیایی و خوراک دام و 

طیور، به دست آمده است.

اختصاص ســهام به متولدین 
۱۴۰۲ از بودجه حذف شد

با اصلاحــات صورت گرفته در تبصــره ۲ لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ کل کشــور و به منظور تامین نظر 
شورای نگهبان بند مربوط به اختصاص سهام به 
متولدین سال ۱۴۰۲ از لایحه حذف شد. در جلسه 
علنی مجلس و در ادامه بررســی بررسی ایرادات 
شورای نگهبان به بودجه ۱۴۰۲ نمایندگان برای 
تامین نظر شــورای نگهبان با موارد اصلاحی در 
بندهای )د(، الحاقــی )۵( و )۱۰( در تبصره )۲( 

لایحه بودجه موافقت کردند.
ایرادهای شورای نگهبان در بند )د(، بند الحاقی ۵ 
و ۶ اصلاح عبارتی بود اما در بند الحاقی ۱۰ برای 
تامین نظر این شورا، کل بند الحاقی حذف شد که 
مقرر می کرد ماهانه ۲ درصد از یک دوازدهم هزینه 
جاری شــرکت های دولتی، بانک ها و موسسات 
انتفاعی وابسته به دولت صرف اجرای قانون حمایت 

از خانواده و جوانی جمعیت و خرید سهام شود.
در این بند دولت مکلف شده بود ماهانه معادل ۲ 
درصد از یک دوازدهم هزینه های جاری شرکتهای 
دولتی، بانکها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت 
صرف اجرای ماده ۱۱ قانــون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت شــود؛ بر این اساس قرار بود به 
ازای هر فرزندی که از ابتدای سال ۱۴۰۲ متولد 
می شود، مبلغ ۲۲ میلیون ریال تا سقف ۲۲ هزار 
میلیاردریال صرفاً جهت خرید واحدهای صندوق 
سرمایه گذاری قابل معامله در بهابازار )بورس( به 

نام فرزند اختصاص یابد.

افزایش شتاب در رشد شاخص بورس
شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روز 
چهارشنبه، ۲۴ اسفندماه با ۳۸ هزار واحد افزایش 
در ارتفاع یک میلیون و ۸۲۰ هزار واحدی ایستاد. 
شاخص هم وزن با ۱۳ هزار و ۱۵۷ واحد افزایش به 
۵۵۴ هزار و ۱۹۰ واحد و شاخص قیمت با هفت 
هزار و ۷۸۱ واحد رشد به ۳۲۷ هزار و ۷۳۸ واحد 
رســید. در معاملات بورس تهــران، بیش از ۱۵ 
میلیارد و ۳۷۳ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۹۴ هزار و ۴۷۲ میلیارد ریال معامله 
شد. همچنین معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با 
۲ هزار و ۷۳۷ واحد، شرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شستا( با ۲ هزار و ۲۴۲ واحد، سرمایه 
گذاری غدیر )وغدیر( با یک هــزار و ۹۹۲ واحد، 
پالایش نفت بندرعباس )شــبندر( با یک هزار و 
۳۵۴ واحد، گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( 
با یک هزار و ۳۱۹ واحد و نفت و گاز و پتروشیمی 
تامین )تاپیکو( با یک هزار و ۳۱۲ واحد تاثیر مثبت 
بر شاخص بورس داشتند. در مقابل توسعه معادن 
و صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۳۲۵ واحد، 
ملی کشت و صنعت و دامپروری پارس )زپارس( با 
۲۶ واحد، قند مرودشت )قمرو( با ۲۴ واحد و دشت 
مرغاب )غدشت( با ۲۱ واحد تاثیر منفی بر شاخص 
بورس همراه شد. بر پایه این گزارش، نماد شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، بانک ملت 
)وبملت(، ایران خودرو )خودرو(، سایپا )خساپا(، 
گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر(، 
پالایش نفت تهران )شتران( و زامیاد )خزامیا( در 

نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه خودرو هم در معاملات امروز صدرنشــین 
برترین گروه های صنعت شــد و در این گروه ۲ 
میلیارد و ۱۷۹ میلیون برگه سهم به ارزش هفت 
هزار و ۸۷۴ میلیارد ریال دادوستد شد. شاخص 
فرابورس نیز بیش از ۳۷۴ واحد افزایش داشت و به 

۲۳ هزار و ۸۴ واحد رسید.

اخبار

رئیس کمیســیون صنایع 
اتاق ایران با بیــان اینکه 
صادرات نبایــد محدود به 
مواد خام باشــد، گفت: ارز 
دیجیتال ابزاری است که 
اگر حاکمیت ما به آن ورود کند می تواند تجارت با 
کشورهای خارجی را تسهیل کند. علیرضا کلاهی 
در گفت و گو با مهر در مورد مشکل اصلی تجارت 
کشور، اظهار کرد: همیشه نقد این بوده که تجارت 
خارجی و به خصوص صادرات مــا محدود به مواد 
اولیه و خام شده اســت که این مساله برای کشور 
بسیار خطرناک است زیرا چند چالش ایجاد می کند.
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران افزود: 
ظرفیت اشتغال صنایعی که صرفاً نسبت به تولید 
مواد اولیه و خام اقدام می کنند بســیار پایین است 
و این در حالیست که مشکل کلیدی کشور بیشتر 
از تورم و هر موضوع دیگری بحث اشــتغال است. 
سوق دادن تولید به سمت ایجاد ارزش افزوده بالا 
مسئله ای اســت که می تواند رقابت پذیری و بهره 
وری کل اقتصاد را بالا برده و موجب اشتغال بیشتر 
شــود. طبعاً در این حوزه، وزارت صمت و سازمان 

توسعه تجارت یکی از کنشــگران اصلی هستند تا 
مسئله صادرات مواد اولیه خام را مدیریت و به سمت 

تولیدات با ارزش افزوده بیشتر هدایت کند.
وی با اشاره به استفاده از ارزهای دیجیتال در حوزه 
تجارت گفت: بحث توکنایز کردن را سه سال پیش 

مطرح و تاکید کردیم که ارزهــای دیجیتال باید 
در ســامانه جامع تجارت قرار بگیرد؛ بسیار تلاش 
کردیم تا بانک مرکزی متوجه این موضوع شود که 
ارز دیجیتال ابزاری است که اگر حاکمیت ما به آن 
ورود کند می تواند تجارت با کشورهای خارجی را 

تسهیل کند. البته ورود سازمان توسعه تجارت در 
دوره فعلی به این موضوع موجب امیدواری است.

کلاهی در ادامه با بیان اینکه سیاســی کاری ها در 
کشــور ما بالا رفته و روز به روز نیز بیشتر می شود، 
اظهار کرد: یکی از نقاط کلیدی مشکلات، فشارهای 
سیاسی است که تغییر در ریل سیاست های صنعتی 
ایران را به همراه داشته است. اما هنر وزارت صمت 
باید مدیریت این اوضاع باشد و روحیه تحولی برای 

حذف برخی سنت های ناکار آمد ادامه یابد.
وی تاکید کرد: مثلًا با شروع فعالیت سازمان توسعه 
تجــارت در دولت جدید، یکی از مســائلی که باید 
حذف شود برگزاری نمایشگاه های اختصاصی است 
که تبدیل به محل سو استفاده اقتصادی برخی افراد 
شده است. این افراد با حضورشان اهداف نمایشگاه را 
به حاشیه می برند. اگر کشور در یک بازاری توانمند 
است و مشاهده می شود کشش و ظرفیت لازم برای 
برگزاری نمایشــگاه اختصاصی را دارد آن هم باید 
خصوصی شــود. ولی در کل هدف باید پایان دادن 
به نمایشگاه های اختصاصی در ایران باشد. رئیس 
کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران گفت: همچنین 
اعــزام هیئت های تجاری هدفمند به کشــورهای 
مختلف اســت که به نظرم این اتفاق در حال انجام 

است که آثار آن در آینده مثبت خواهد بود.

ارزهای دیجیتال در سامانه جامع تجارت قرار گیرد

تسهیل تجارت با ارز دیجیتال

تجارت نیم میلیارد دلاری ایران 
و ترکیه 

اداره آمار ترکیه اعلام کرد تجارت این کشور با 
ایران در نخستین ماه سال جاری میلادی به 
مرز نیم میلیارد دلار رســیده است. آمارهای 
منتشر شــده توســط اداره آمار ترکیه نشان 
می دهد مبادلات تجاری ایران با این کشــور 
در ماه نخست ســال جاری میلادی به ۴۹۴ 

میلیون دلار رسیده است.
مبادلات تجاری ایران و ترکیه در ماه نخست 
سال جاری میلادی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۳ درصد کاهش داشــته است.. این رقم 
در ژانویه ســال ۲۰۲۲ میلادی ۵۱۰ میلیون 
دلار اعلام شــده بود. بر اســاس این گزارش 
صادرات ترکیه به ایــران در ماه ژانویه ۲۰۲۳ 
با رشد ۱۱ درصدی نســبت به مدت مشابه 
سال قبل مواجه شده و به ۲۴۱ میلیون دلار 
رسیده اســت. ترکیه در ماه ژانویه سال قبل 
۲۱۶ میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.

اما واردات ترکیه از ایران در ماه نخست امسال 
افت ۱۴ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل داشــته و به ۲۵۳ میلیون دلار رســیده 
اســت. ترکیه در ماه ژانویه ســال قبل ۲۹۴ 
میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود. ایران 
هجدهمین مقصد صادراتی و بیست و سومین 
منبــع واردات ترکیه در ماه نخســت ۲۰۲۳ 
شناخته شده است. تراز تجاری دو کشور در 
این ماه به میزان ۱۲ میلیون دلار به نفع ایران 
بوده است. مبادلات تجاری ایران و ترکیه در 
۱۲ ماهه سال ۲۰۲۲ با رشد ۱۵ درصدی به ۶ 

میلیارد و ۴۲۰ میلیون دلار رسیده بود.

 اخذ مالیات از خانه های بالای 
۲۰ میلیارد تائید شد

سخنگوی شورای نگهبان گفت: مجلس مصوبه ای 
داشت مبنی بر اینکه خانه های بالای ۲۰ میلیارد 
تومان باید مالیات دهند که این موضوع در شورای 
نگهبان بررسی و خلاف موازین شرع و قانون اساسی 
شــناخته نشــد. هادی طحان نظیف سخنگوی 
شورای نگهبان بیان داشــت: لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ در شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت. 
ما این مصوبه روز شنبه دریافت کردیم اما به صورت 
غیررسمی رسیدگی هایی داشتیم و در مجموع ۱۶ 
جلسه برگزار کردیم و نتیجه شب گذشته به مجلس 
ارائه شد. طحان نظیف تصریح کرد: در تبصره یک 
بودجه موضوع مربوط به منشأ سهم صندوق توسعه 
ملی و میزان افزایش آن نسبت به قانون بودجه سال 
پیش متفاوت بود و مغایر قانون اساسی شناخته 
شد. وی ادامه داد: بندی برای حمایت از سهامداران 
خرد در بودجه آمده بود که تعابیری که در این بند 
آمده بود، ابهام داشت و باید رفع شود. همچنین یک 
بند الحاقی دیگر تبصره یک بودجه درباره انتشار 
۲۰ هزار میلیارد تومــان اوراق برای طرح های آب 
عشایری بود اما منابعی برای آن در نظر گرفته نشده 

بود که جهت اصلاح به مجلس ارجاع شد.
طحان نظیف اظهار داشت: لغو معافیت مالیاتی تمام 
مؤسسات آموزشی و کمک آموزشی یکی دیگر از 
موارد مورد ایراد و ابهام بود و مدارس و دانشگاه ها 
را هم در بر می گرفت و برای رفع ابهام به مجلس 
ارجاع شد. سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: 
مجلس مصوبه ای داشت مبنی بر اینکه خانه های 
بالای ۲۰ میلیارد تومان باید مالیات دهند که این 
موضوع در شورای نگهبان بررسی و خلاف موازین 
شــرع و قانون اساسی شناخته نشــد. وی اظهار 
داشت: طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت 
در شورای نگهبان بررسی و به مجلس ارجاع شد. 
از نظر شورای نگهبان این طرح با ابهاماتی مواجه 
اســت که در روزهای آینده گزارشی در این مورد 
ارائه خواهم داد. سخنگوی شورای نگهبان درباره 
گزارش عملکرد یک ساله شورای نگهبان، گفت: 
در این مدت ۵۹ مصوبه مجلس شورای اسلامی در 
شورای نگهبان اعلام نظر شده که ۲۸ مورد لایحه 
و ۳۱ مورد طرح بوده است. وی افزود: از ۵۹ مصوبه 
مجلس، ۱۲ مصوبه در مرحله اول تأیید شده و ۲۴ 
مصوبه پس از رفع ایراد مورد تأیید شورای نگهبان 
قرار گرفته و ۲۳ مورد هم در حال رفت و آمد ایت 
تا ایرادات برطرف شود. همچنین در این مدت ۲۴ 
اساسنامه ارسالی از دولت مورد بررسی قرار گرفته و 
۲۱ مورد تأیید شده و ۳ مورد در حال بررسی است.
طحان نظیف گفت: در این مدت ۱۶۲ نامه ارسال 
شده از دیوان عدالت اداری از سوی فقهای شورای 
نگهبان مورد بررســی قرار گرفت که ۱۰۲ مورد 
تأیید و ۲۷ مورد خلاف موازین شرعی شناخته 
شد. در مدت یک سال گذشته ۱۱۸ جلسه برگزار 
شده که ۸۷ جلسه صحن شورای نگهبان بود و 
۳۱ جلسه هم مربوط به جلسات فقهای شورای 

نگهبان بوده است.

اخبار
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وزیر تعاون و رفاه اجتماعی گفت: جلساتی را با شورای عالی کار برگزار 
کردیم، بنابراین تا اوایل هفته آینده تعیین حداقل حقوق و دستمزد 

کارگران انجام خواهد شد.
صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیش در حاشــیه 
جلسه هیئت وزیران در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: خبر خوش 
ما این اســت که تمام صندوق های بازنشســتگی که تحت پوشش 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هستند نسبت به پرداخت مطالبات 
جامعه هدف خود اقدام کردند و هم حقوق بهمن ماه و هم عیدی های 
۱۴۰۱ پرداخت شده است. در فرصت مناسب نیز حقوق اسفند ماه 

را پرداخت خواهند کرد.
وی عنوان کرد: در خصوص کالابرگ فرایند استانی را طی کردیم و 
۳۰ هزار فروشگاه به این سامانه وصل شدند و مردم می توانند یک ماه 

قبل از زمان واریز یارانه نقدی خود به صورت اعتباری در صورت نیاز 
از این فروشگاه های زنجیره ای و سایر فروشگاه ها خرید کنند. هر روز 
تعداد قابل توجهی ثبت سامانه می کنند. وزیر تعاون و رفاه اجتماعی 
گفت: در رابطه با تعیین حداقل حقوق دستمزد کارگری هم کمیته 
تعیین مصادیق جلسات مختلفی برگزار کرد و هم شورای عالی کار 

در هفته جاری تشکیل جلسه داد. 

اتصال ۳۰ هزار فروشگاه به سامانه کالابرگ الکترونیکی
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به منظور تامین نظر شــورای نگهبان، سهم صندوق 
توســعه ملی از منابع حاصل از صــادرات نفت خام، 
میعانــات گازی و خالص صــادرات گاز به ۴۲ درصد 
افزایش یافت و مجوز بانک مرکزی بــرای فروش ارز 
نیز حذف شد. به گزارش ایرنا، در جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی، بررسی ایرادات شــورای نگهبان به 
بودجه ۱۴۰۲ در دســتور کار مجلس قــرار گرفت و 
نمایندگان برای تامین نظر شــورای نگهبان با موارد 
اصلاحی در بندهای )الــف(، )ب(، )ج(، )ه(، )ز(، )ی(، 
)ک(، )ل(، )م( و الحاقــات ۱ تا ۹ در تبصره )۱( لایحه 

بودجه موافقت کردند.
در بند )الف( تبصره )۱( ســهم صندوق توسعه ملی 
از منابع حاصل از صادرات نفــت خام، میعانات گازی 
و خالص صــادرات گاز از ۴۰ درصد به ۴۲ درصد برای 
تامین نظر شورا اصلاح شد. عبارت »در صورت تحقق 
درآمد مازاد بر ســقف مقرر در  بند »ب« این تبصره، 
حداقل ۵۰ درصد درآمد حاصله بابت تسویه بخشی 
از بدهی دولت به صندوق توســعه ملی، مابقی برای 
تأمین هزینه کالاهای مشمول کالابرگ موضوع ردیف 
۵۳۰۰۰۰-۱۹ جدول شــماره)۹(، امــور فرهنگی و 
آموزشی)پنج واحد درصد( و تقویت اعتبارات تملک 
دارایی های ســرمایه ای در ســقف مقرر این قانون به 
مصرف می رســد.« جایگزین عبارت قبلی شــد که 
۵ درصد این منابع را برای امور فرهنگی و آموزشــی 

اختصــاص داده بود. نماینــدگان همچنین بندهای 
مختلف این تبصره را برای تامین نظر شورای نگهبان 

اصلاح عبارتی کردند.
بــا اصلاح بنــد )ی( این لایحه ســال آینــده دولت 
مکلف اســت از طریق شــرکت ملی نفت ایران مازاد 
بر ســقف مندرج در بند )ب( این تبصره برای اجرای 
 موارد زیر به شــرح جــدول شــماره )۲۱( و اجزای 

آن اقدام کند.
۱. به منظور تقویت بنیه دفاعی و تحقیقات راهبردی 
دفاعی و پرداخت تعهدات مربوط به طرح های دفاعی 
مطابق جدول شماره ۱-۲۱، معادل مبلغ سه میلیارد 
یورو نفت خام و میعانات گازی به ستاد کل نیروهای 
مسلح اختصاص دهد. به ستاد کل نیروهای مسلح اجازه 
داده می شود با هماهنگی وزارت نفت در سقف مبلغ 
یاد شده سهمیه نفت خام و میعانات گازی را از طریق 
پالایش در پالایشگاه های وابسته و تابعه خود که نسبت 
به افزایش ظرفیت تولید خود اقدام نموده اند، پس از 
تأیید سازمان برنامه و بودجه کشور به مصرف برساند. 
معادل فرآورده های ناشی از اجرای این بند صرفاً جهت 

صادرات آن در اختیار نیروهای مسلح قرار می گیرد.
۲. بابت مصارف طرح های جدول شــماره )۲-۲۱( به 
دستگاه های اجرایی مندرج در آن، معادل مبلغ یک و 
نیم میلیارد یورو نفت خام و میعانات گازی اختصاص 
دهد. ۳. در راستای توسعه، نگهداری و بهسازی شبکه 

و نوســازی ناوگان حمل و نقل، با اولویت تامین مالی 
طرحهای نیمه تمام زیرســاختی مندرج در پیوست 
شماره)۱( این قانون، معادل دو میلیارد یورو نفت خام و 
میعانات گازی به وزرات راه و شهرسازی اختصاص دهد 
تا در قالب قراردادهای مشارکت عمومی و خصوصی و یا 
پیمانکاری با رعایت قوانین و مقررات مربوط اقدام نماید.
۴. دولت مجاز است در ســقف منابع بودجه عمومی، 
به دســتگاه های اجرایی، قوه قضائیه، صندوق های 
بازنشستگی دولتی، دستگاه های دارای اعتبار از محل 
مصارف عمومی دولت، بابــت بازپرداخت بدهی ها و 
تعهدات دولت به سازمان تأمین اجتماعی و سازمان 
تأمین اجتماعی نیروهای مسلح )علاوه بر اختصاص 
سهام دولتی به این دو ســازمان( برای تسویه بدهی 
به آنها و بــه نهادهای عمومی غیردولتــی و انقلابی و 
شهرداری ها و آســتان قدس رضوی، صندوق ذخیره 
فرهنگیان)در صورت تصویب اساسنامه( و ستاد اجرایی 
فرمان امام خمینی)ره(، صندوق توسعه ملی و بانکهای 
دولتی و بانک هایی که دولت در آنها سهام دارد و برای 
اجرای طرح های مربوطه به توسعه نیروگاههای اتمی 
و طرح های پیشران با اولویت طرح های توسعه میادین 
نفت و گاز با لحاظ سهم صندوق توسعه ملی و شرکت 
ملی نفت ایران، نسبت به اختصاص نفت خام و میعانات 
گازی برای صادرات اقدام کند و یا حق بهره برداری از 
میادین نفت و گاز را براساس سیاستهای کلی ذیربط 

واگذار کند. ۵. به منظور تکمیل و اتمام و بهره برداری 
پالایشگاه مهر خلیج فارس و تأمین فرآورده های مورد 
نیاز معادل مبلغ پانصد میلیون یورو در قالب تسهیلات 
ارزی به دستگاه اجرایی مربوطه، نفت خام و میعانات 
گازی اختصاص  دهد. دســتگاه اجرایی مزبور متعهد 
می شود ظرف سه سال از زمان تکمیل پالایشگاه که 
بیشتر از یکسال نخواهد بود،  اصل و فرع تسهیلات را 
در انطباق با قرارداد منعقده با شرکت ملی نفت ایران، به 
صورت نقدی )ارزی( یا تحویل فرآورده با دولت تسویه 

حساب نماید.
همچنین در ادامه رسیدگی به این تبصره اصلاحاتی 
در بند ل و بند ۶ الحاقی به تبصره ۱ اعمال شــد که بر 
اساس آن بند مربوط به مجوز مجلس به بانک مرکزی 
برای فروش ارز به نرخ حداکثر ۲ درصد کمتر از میانگین 
نرخ ارز صادراتی از بودجه حذف شــد. بند الحاقی)۶( 
تبصره )۱( نیز در فراز اول، عبارت»نرخ های کشف شده 
در بازارهای رسمی نیستند« جایگزین عبارت »نرخ 
میانگین ارز صادرات در روز کاری قبل نیستند« شد و 
در فراز اول عبارت»منظور از میانگین نرخ ارز صادرات، 
متوسط موزون نرخ فروش ارز )اعم از اسکناس و حواله( 
توسط صادرکنندگان، بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران،  شــرکتهای تابعه وزارت نفت در ســامانه های 
 »نیما«، »سنا« و سایر بســترهای معاملاتی است.« 

حذف شد.

وزیر صمت وضعیت تولید در دولت ســیزدهم را 
نسبت به دولت یازدهم و دوازدهم بیش از سه برابر 
میانگین اعلام کرد. رضا فاطمی امین در حاشــیه 
جلسه هیئت دولت با اشاره به برخی شاخص های 
رشد در سه حوزه تولید، دانش بنیان و اشتغال اظهار 
کرد: در ۹ ماه اول امسال بخش صنعت ۸ درصد رشد 
داشته است که افزایش تولید قابل توجهی نسبت به 
سال پیش را نشــان می دهد. در بخش معدن رشد 

اقتصادی ۹ ماه اول امسال ۲.۹ درصد بود.
وی افــزود: در دولت ســیزدهم بیش از ســه برابر 
میانگین، تولید نسبت به دولت یازدهم و دوازدهم 
را داشتیم. اشــتغال گروه صنایع به بیش از هشت 
میلیون و سیصد هزار نفر رســید. در پاییز امسال 
بیش از ۲۸ درصد افزایش سرمایه گذاری داشتیم. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شــد: در حوزه 
دانش بنیان توافقات خوبی داشــتیم. بیش از ۳۴ 
هزار قطعه در صنایع ســنگین برای ساخت داخل 
در شــرکت های دانش بنیان عرضه شده است و ما 
۲۹ شراکت را برای ســاخت محصولات مورد نیاز 

کشــور آغاز کرده ایم. فاطمی امین تاکید کرد: در 
حوزه تهاتر با بلاروس، به توافقات بســیار مثبتی 
رسیدیم، ما از بلاروس برای کود کشاورزی پتاس 
وارد، و برای آن ها مس صادر می کنیم. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت همچنین گفت: توافق بسیار خوبی 
برای صادرات ۴۵ هزار خودرو تا سه سال آینده به 
بلاروس امضا شده است. سیدرضا فاطمی امین اظهار 
داشت: شرکت های دانش بنیان دو یا چند دانشگاه با 
هم شراکت ایجاد کردند و برای ساخت محصولاتی 
که مورد نیاز کشور است کار گروهی را آغاز کردند. 
مجموعــا در بخش تولید، دانش بنیان و اشــتغال 
عملکرد مطلوبی را در بخش صنعت شاهد هستیم.

وی افزود: امیدواریم خداوند به ما برکت بدهد و ما 
در سال آینده بتوانیم این روند را در سال آینده ادامه 

دهیم و جای تشکر ویژه دارد زیرا این کارها گزارش 
کارهای فعالان اقتصادی است که این رشدها را رقم 
زده اند امیدواریم این روند را در سال آینده با شتاب 
بیشتری ادامه دهیم. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
درباره دیدار با وزیر صنعت بلاروس و تهاتر کالاها با 
این کشور گفت: زیرســاخت های مالی میان ایران 
و بلاروس تا حد زیادی فراهم شــده است یکی از 

موضوعات همین موضوع تهاتر است.
فاطمی امین عنوان کرد: خوشبختانه توافقات بسیار 
خوبی بین ایران و بلاروس شکل گرفته و تا حدی هم 
عملیاتی شده است به عنوان مثال ما پتاس را که به 
عنوان کود در کشاورزی لازم داریم از بلاروس وارد 
می کنیم و به آن هم مس صادر می کنیم. وی افزود: 
توافق بسیار خوبی برای صادرات ۴۵ هزار خودرو در 

طول دو، سه سال آینده به بلاروس امضا شده است 
که نزدیک ۴۵۰ میلیون دلار ارزش این قرار است.

وزیر صنعت، معدن و تجــارت اظهار کرد: کل حجم 
تجاری صــادرات ما به بلاروس در طول یک ســال، 
حدود ۱۵، ۱۶ میلیون دلار است، در این قرارداد که 
در یکی دو ماه اخیر امضا شد یکباره ۴۵۰ میلیون دلار 
قرارداد امضا شد این نویدبخش توسعه روابط اقتصادی 
با بلاروس است. فاطمی امین وزیر صمت اعلام کرد که 

رشد صنعت در پاییز امسال ۱۱.۶ درصد بوده است.
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت 
افزود: در ۹ ماه اول امســال بخش صنعت ۸ درصد 
رشد داشــت، در حالی که در ۹ ماه اول سال قبل، 
۳.۳ درصد رشد داشــتیم. وی ادامه داد: در بخش 
معدن، رشــد اقتصادی در همین زمــان ۲.۹ بود. 
فاطمی امین خاطرنشان کرد: در فصل پاییز رشد 
بخش صنعت ۱۱.۶ درصد بود. وزیر صمت گفت: کل 
رشــد اقتصادی در ۹ ماه ۳.۷ درصد بود، بیشترین 
سهم را صنعت دارد. آمار سرمایه گذاری نیز بسیار 

خوب است.

افزایش سهم صندوق توسعه ملی به ۴۲ درصد 

مجوز بانک مرکزی برای فروش ارز حذف شد

تولید نسبت به ۸ سال قبل سه برابر شد

صادرات ۴۵ هزار خودرو به بلاروس
رشد ۱۱.۶ درصدی صنعت در پاییز

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

دسترسی به بازارها با ارز دیجیتال
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

از لحاظ برخی از امکانات بانکی  و زیرساختی، ارتباطات ما به نسبت کشور های منطقه وضعیت بهتری دارد. این اتفاق می تواند پایه مناسبی برای راه اندازی تجارت با ارز دیجیتال و یا همان رمز ارز ملی کشور باشد. امروز 
در تمام دنیا تقاضا برای ارز دیجیتال افزایش داشته است. طرفداران بسیاری برای ارز دیجیتال وجود دارد و بسیاری از معاملات به سمت استفاده از ارزهای دیجیتال رفته است. به عبارتی برای رمز ارز ها تقاضا وجود دارد. 
بنابراین کشور ما نیز باید رمز ارز ملی داشته باشد. کشورهایی مانند چین، روسیه و برخی دیگر از کشور ها از این ارزها استفاده می کنند و معاملات با این ارزها شکل گرفته است. تغییر و تحول در راستای استفاده از 
ارزهای دیجیتال بسیار سریع اتفاق افتاده و فرآیند توسعه آن بسیار شدت گرفته است. قطعا در دنیایی که به سمت تولید رمز ارز های داخلی می رود و کشور های توسعه یافته سعی می کنند رمز ارز های ملی خود را 

داشته باشند ما هم باید به این سمت حرکت کنیم. فضای بازار ارز دیجیتال در همه ابعاد و زمینه ها باید قانونمند شود. 
البته ضروری است که فعالیت قشر زیادی از افراد در بازار رمزارز ها همراه با مشکلات است. بنابراین دولت به خاطر چنین اتفاقاتی باید قوانین درستی تدوین کند. امروز و در شرایط فعلی چاپ و نگهداری پول هزینه 
بسیاری را تحمیل می کند. اما رمز ارز ها موجب کاهش هزینه های نگهداری پول می شود. بنابراین وجود و استفاده از رمز ارز در حوزه تجارت اتفاق مثبتی خواهد بود. از سوی دیگر رمز ارز ملی می تواند وسیله ای برای 

دور زدن تحریم ها و پرداخت های بین المللی در بخش مبادلات مالی صادرات و واردات باشد. لذا در این زمینه رمز ارز ملی می تواند بسیار کارآمد باشد.



3 بازار

حدود ۲۲۰ هزار واحد مســکن مهر از دوره های قبل باقی مانده که 
دولت ســیزدهم در قالب طرح نهضت ملی مسکن در حال تکمیل 

آنهاست و ۲۵ هزار واحد آن تکمیل شده است.
آن طور که مسئولان می گویند در حال حاضر حدود ۲۲۰ هزار واحد 
مسکن مهر از دوره های قبل باقی مانده که بخش قابل توجهی از آنها 
در شهرهای پردیس، پرند و هشــتگرد هستند و در زمان تحویل به 
دولت سیزدهم عمدتا در مراحل ۱۰ تا ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
قرار داشــتند. متقاضیان این واحدها بعضا ارقامــی بین ۴۰ تا ۵۰ 
میلیون تومان آورده واریز کرده بودند که ۱۲ ســال قبل مبالغ قابل 
توجهی محسوب می شد. اما به هر دلیل پروژه ها به اتمام نرسیده و در 

حال حاضر باید برای آنها فکری شود.
دستیار ویژه وزیر راه و شهرســازی در این خصوص بیان کرد: طرح 

مسکن مهر به عنوان تعهد دولت جمهوری اسلامی ایران باید تکمیل 
شود. روح الله اکبری در این زمینه گفت: ما در حال اجرای تعهدات دو 
دولت قبل و تعهدات دولت قبل در طرح مسکن مهر هستیم و برای 
این منظور طرح های مسکن مهر و اقدام ملی را به نهضت ملی مسکن 
تبدیل کردیم. البته این اقدام برای آمارسازی نبود بلکه با این هدف 

انجام شد که واحدهای مردم را تکمیل و به آنها تحویل دهیم.
وی خاطرنشــان کرد: در طرح اقدام ملی حــدود ۲۰۰ هزار  واحد 
برنامه ریزی شده بود اما به هر حال ســاخت مسکن، زمان بر است. 
بخشی از این واحدها در مراحل ۲۰ تا ۳۰ درصد پیشرفت قرار داشت 
و بخش دیگر در مرحله تامین زمین بود. همه این طرح ها به نهضت 
ملی مسکن الحاق شدند که در استان ها دارای پیشرفت های متفاوتی 

هستند. تعدادی از آنها تکمیل و تحویل متقاضیان شده است.

بنابراین گزارش، مهرداد بذرپاش ـ وزیر راه و شهرسازی دستور داده 
تا بدون دریافت مبالغی از متقاضیان، منابع مالی تکمیل مسکن مهر 
تامین شود. در روزهای اخیر ۲۲۰۰ واحد در شهر جدید هشتگرد و 
۷۰۰۰ واحد در پرند افتتاح شد. تعداد ۱۰ هزارواحد نیز در پردیس 
تکمیل شده که به زودی افتتاح می شــود. دولت سیزدهم در قالب 
طرح نهضت ملی مسکن احداث چهار میلیون واحد مسکونی در مدت 
زمان چهار سال را در دستور کار خود قرار داده است. برای این طرح 
حدود ۵.۵ میلیون نفر ثبت نام کردند که ۳.۶ میلیون نفر واجد شرایط 
شناخته شدند. تا ابتدای بهمن ماه سال جاری ۸۰۵ هزار متقاضی در 
بانک مسکن افتتاح حساب کرده، حدود ۵۱۰ هزار واحد به مرحله ی 
تعریف پروژه رسیده و قرارداد پرداخت وام ۲۰۴ هزار واحد منعقد شده 

است. برای ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد نیز تامین زمین شده است.

وزارت اقتصاد اعلام کرد: از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه امسال 
به ۷۷۵ هزار و ۲۸۰ نفر تسهیلات ازدواج به مبلغ ۱۰۷ هزار میلیارد 
تومان و همچنین از ابتدای ســال تا ۱۵ دی ماه یک میلیون و ۶۳۵ 
هزار و ۵۶۲ نفر تسهیلات خرد از بانک های دولتی و خصوصی شده 

به مبلغ ۵۹ هزار و ۲۷۰ میلیارد تومان پرداخت شده است.
مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت اقتصاد، در پاسخ به دو 
مطلب مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۵ روزنامه شــرق با تیتر »ماراتن وام« و 
دنیای اقتصاد با تیتر»بازار سیاه وام های خرد« مطالبی را برای تنویر 
افکار عمومی منتشــر کرد. در خصوص تســهیلات ازدواج؛ یکی از 
اولویت های مهم دولت ازدواج و تسهیل شرایط آن بوده و هست که 
در این خصوص، پرداخت تسهیلات ازدواج یکی از تلاش های دولت 

برای ترویج این سنت محسوب می شود.
بر اساس بند )الف(تبصره ۱۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کشور شبکه 
بانکی کشور مکلف شــد تا در ســال جاری از محل از محل سپرده 

های پس انداز و جاری قرض الحســنه تســهیلات ازدواج پرداخت 
کند. علی رغم اینکه بانک ها به منظور بهداشــت اعتباری ملزم به 
رعایت بخشنامه های بانک مرکزی به خصوص ضوابط ناظر بر کنترل 
دارایی های شبکه بانکی هستند. بر اساس آمار ارائه شده توسط بانک 
مرکزی از ابتدای راه اندازی سامانه قرض الحســنه ازدواج تا تاریخ 
۱۴۰۱/۱۰/۳۰ تعداد ۱۴ میلیون ۱۵۱ هزار و ۵۴۲ نفر به مبلغ ۳هزار 

و ۱۴۵ میلیارد ریال وام ازدواج پرداخت شده است.
بر اساس آمار ارائه شــده، از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا اخر دی ماه نیز به 
۷۷۵ هزار و ۲۸۰ نفر تسهیلات ازدواج به مبلغ یک هزار و ۷۱ میلیارد 
ریال وام ازدواج پرداخت شده است. از سوی دیگر تعداد متقاضیان 
در صف انتظار برای دریافت این تسهیلات تا آخر دی ماه سال جاری 
۲۵۳ هزار و ۶۶۳ نفر اســت که از این تعداد ۴۱ هزار و ۹۸۶ نفر در 

مراحل تکمیل پرونده و عقد قرارداد برای اخذ وام هستند.
به طور کلی، منابع برای پرداخت تســهیلات ازدواج، ســپرده های 

قرض الحسنه در بانک هاست که محدود است. ضمن اینکه این منابع 
محدود بین ســایر بندهای تبصره ۱۶قانون بودجه کل کشور یعنی 
برای اشتغال نیز تسهیم شده است که که این مساله بر پرداخت وام 
های ازدواج اثر گذار بوده است. لازم به ذکر است، بر اساس بند الف 
تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۱، پرداخت وام ازدواج بر اساس اعتبار 
سنجی متقاضیان با خذ سفته از متقاضی و یا یک ضامن معتبر برای 
هر یک از زوج ها پرداخت می شود. لذا هرگونه تخلف از حکم کزبور 
قابل پیگیری از طریق بانک مرکزی است. همچنین درباره تسهیلات 
خرد، وزارت اقتصاد با توافق بانک های دولتی و خصوصی شده طرح 
پرداخت تســهیلات خرد بر مبنای اعتبار سنجی و یا حداقل وثیقه 
ها را در دوسطح تا ۵۰۰ میلیون ریال و ۵۰۰ میلیون ریال تا ۱۰۰۰ 
میلیون ریال در گام اول برای کارکنان، بازنشســتگان و مستمری 
بگیران دستگاه های دولتی، عمومی، غیر دولتی و شرکت های بزرگ 

عملیاتی و موضوع را برای اجرا به بانک های یاد شده ابلاغ کرد.

رئیس اتحادیه عینک سازان و عینک فروشان تهران گفت: دولت با ایجاد 
سامانه صدور پروانه کسب قصد دارد اتحادیه را تبدیل به ماشین امضا کند، 
اما بنده این موضوع را قبول نخواهم کرد. چرا که ما با این مدل امکان نظارت 
بر واحد صنفي را نداریم. علیرضا خلیل نژاد، رئیس اتحادیه ســازندگان 
و فروشــندگان عینکتهران اظهار داشت: بزرگترین مشکل صنف عینک 
فروشان عدم پیروي دولت با قانون نظام صنفي است. براي مثال دولت با 
ایجاد سامانه صدور پروانه کسب قصد دارد ما را تبدیل به ماشین امضا کند، 
اما بنده این موضوع را قبول نخواهم کرد. چرا که ما با این مدل امکان نظارت بر 
واحد صنفي را نداریم. وي تاکید کرد: امروز در اتحادیه اگر کسي قصد افتتاح 
یک واحد صنفي عینک فروشي را داشته باشدباید نمره قابل قبول در کلاس 
هایي که اتحادیه برگزار مي کند بگیرد. کلاس هاي اتحادیه ۴۲۰ ساعت 
دوره پودماني عینک طبي دارد که در حد یک کلاس دانشگاهي است و ۱۲۰ 

ساعت نیز دوره کلاس عینک آفتابي است.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان عینک تهران خاطر نشان کرد: ما در 
اتحادیه مصوب کرده ایم که اگر کسي قصد فروش عینک را داشته باشد باید 

گواهینامه فروش عینک اخذ کند. البته همهي واحدهاي داراي جواز ما این 
دوره ها را گذرانده اند. براي همین دورههاي تخصصي است که تاکید داریم 

مردم از واحدهاي داراي جواز خرید عینک کنند.
وي تصریح کرد: شدیدترین بازرســي ها را به روي واحدهاي داراي جواز 
داریم. بازرس اتحادیه هر ۱۵ روز یکبار از واحدها بازدید دارد و فعالیت واحدها 
را چک مي کند. رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان عینک تهرانحجم 
بازار عینک سازان و عینک فروشان را ۱۵۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد و 

گفت: سه میلیارد تومان از این بازار در داخل مونتاژ میشود.
وي افزود: ۲۲ هزار واحد صنفي عینک فروشي در کشور داریم که ۱۷۵۰ 
واحد در تهران فعال هستند. اگر تهران را به نسبت جمعیت و جغرافیا مورد 
بررسي قرار بدهیم، این شهر هنوز نیاز به عینک فروشي دارد. امسال حدود 

۳۵۰ واحد مجوز فعالیت گرفتند و ۸۰ واحد کار خود را تعطیل کردند.
وي اضافه کرد: با یک گروه دانش بنیان در زمینه تولید عدسي همکاري داریم 
که حمایت ویژهاي از آنها داریم. این گروه دانش بنیان چندین سال است 
که فعالیت خود را شروع کرده و عدسیهاي طبي و آفتابي براي گروههاي 

سفارشي تولید میکند. این شــرکت ۱۵۰ نیروي کار دارد و تفاوت قیمت 
لنزهاي این شرکت با نمونههاي وارداتي ۳۵ درصد در قیمت است. افق ما در 
اتحادیه حمایت از شرکتهاي دانش بینان است که تا حداقل ۲۰ درصد از نیاز 
کشور در داخل تولید شود. رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان عینک 
تهران مواد لنز عینک را نوع خاصي از مواد معرفي کرد و اذعان داشت: این 
مواد نوع خاصي از پلیمر است که عمدتا وارداتي بوده و از کره جنوبي، چین، 
اروپا و هندوستان به مقصد ایران وارد میشود. برندهاي عینک آفتابي موجود 
در واحدهاي داراي جواز ۱۰۰ درصد اصل هســتند چرا که با کوچکترین 
تخلف پروانه واحد را ابطال میکنیم. ما تنها اتحادیه در کشور هستیم که 

مانند مناطق شهرداري براي هر منطقه بازرس ویژه داریم.
وي عینک هاي جدید را بر پایه فناوري برشمرد و تصریح کرد: عینکهایي به 
تازگي تولید شده است که امکان دید پشت سر را نیز دارد که البته هنوز وارد 
کشور نشده است چرا که این نوع عینک ها امنیتي هستند. عینک هاي تولید 
داخل از نمره صفر تا تا ۲۷ تولید مي شوند. در نمره ۲۷، عینک قدر سنگین 

است و بیمار اطراف را به صورت هاله مي بیند.

در سال جاری تا پایان دی ماه تحقق یافت

پرداخت ۱۰۷ هزار میلیارد تومان تسهیلات ازدواج 

تجارت خلاف قانون چشم پزشکان و اپتومتريست ها 

پیوند ۲۲۰ هزار مسکن مهر به نهضت ملی
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جهش نرخ ارز، هجوم سوداگران به بازار مسکن 
و افزایش قیمت مصالح ساختمانی، همه دست 
به دســت یکدیگر دادند تا قیمت مسکن را بار 
دیگر صعــودی کنند. میانگیــن قیمت هر متر 
مربع واحد مســکونی در تهران به ۵۵ میلیون 
تومان رسیده است؛ به این معنا که یک کارگر با 
حداقل حقوق، برای خرید یک واحد ۷۵ متری 
در پایتخــت، در صورتی که تمــام حقوق خود 
را به خرید مســکن اختصاص دهد باید بیش از 
۶۲ سال صبر کند. طبق صحبت های اخیر عضو 
کانون انبوه ســازان قیمت مصالح ساختمانی با 
توجه به وضعیت اقتصاد کلان کشور و نوسانات 
روزانه دلار افزایش پیدا کرده اســت و مردم باید 
آماده افزایش قیمت در بازار مســکن باشند چرا 

که مسکن یک کالای سرمایه ای و عمری است.
به گزارش خبرآنلایــن، جهش قیمت ها در بازار 
مصالح ساختمانی به گونه ای است که »سیمان« 
به عنوان اصلی ترین بخش ساخت و ساز، با گرم 
شدن هوا و جهش تقاضا برای آن فزایش قیمت 
چشمگیری را تجربه کرده است؛ به گفته حمید 
فرمانی، رئیس هیات مدیره انجمن سیمان، تولید 
شماری از کارخانه های سیمانی در طول ۵۰ روز 
از روزهای سرد سال به دلیل محدودیت شدیدی 
که این کارخانه ها در مصرف گاز متحمل شدند، 
کاهش شدید داشت. این اتفاق امروز و در نیمه 
دوم اسفند به برهم خوردن تعادل بین عرضه و 
تقاضا منجر و باعث افزایش قیمت سیمان شده 

است.
جدای از نوسانات صعودی قیمتی در بازار سیمان، 
به گفته فرشید پورحاجت، دبیر کانون سراسری 
انبوه سازان، قیمت مصالح ســاختمانی امسال 
صد در صد افزیش پیدا کرده است؛ به گفته وی 
در ابتدای امســال تا حدی افزایش قیمت ناشی 
از افزایش دســتمزد و حقوق بــود و پس از این 
افزایش قیمت، نرخ ها تا مهرماه ثابت بودند. اما با 
آغاز افزایش قیمت دلار از آذر ماه دوباره افزایش 
قیمت مصالح ساختمانی رخ داد که اوج آن هم 

در بهمن ماه و هفته اول اسفند بود.
از طرف دیگر بازارهای موازی بازار مسکن، طلا 
وارز نیــز درهفته های اخیر نوســانات صعودی 
بی ســابقه ای را تجربــه کردنــد که بــه دلیل 
همبستگی بالای نرخ ارز و قیمت مسکن، منجر 
به صعودی شدن روند قیمت ها در بازار مسکن 

شده است؛ مهدی سلطان محمدی، کارشناس 
بازار مســکن، گفت:» زمانی که تورم انتظاری 
بالا می رود، قیمت ملک بــالا می رود، چراکه به 
تجربه مردم دیده اند که ملک سپر محافظی برای 
دارایی ها در قبال تــورم ایجاد می کند و معمولا 
وقتی قیمــت دلار بالا می رود و دلار افزایشــی 
است ملک نیز خود را با آن منطبق می کند و در 
یک دهه گذشته همبســتگی بالایی بین دلار و 
قیمت مسکن را شاهد بودیم.« به گفته وی تنها 
راه برای پیشگیری از جهش دوباره قیمت ملک 
کنترل تورم انتظــاری در جامعه از طریق تغییر 

سیاست های پولی و مالی است.
هر چند در روزهای اخیر به واسطه کاهش قیمت 
ارز، بازار خرید و فروش ملک نیز با کاهش تقاضای 
محسوس روبرو شد اما همچنان مسکن مقصد 
مناسبی برای برخی ســرمایه گذاران محسوب 
می شــود. بنابر آمارهای مرکز آمار ایران، حجم 
معاملات در بازار مسکن در ماه های اخیر افزایش 
یافته است، جهش تقاضا در بازار مسکن در حالی 
است که قدرت خرید در کشور پایین آمده است؛ 
ســلطان محمدی در خصوص چرایی این اتفاق 
گفــت:» در چنین شــرایط تورمــی معاملات 
ســوداگرانه افزایش پیدا می کننــد و صاحبان 
سرمایه برای حفظ ارزش سرمایه خود آن را وارد 
بازار ملک می کنند، بنابراین سوداگران بخشی 
از خریدارانی هســتند که مصرف کننده اصلی 
نیستند اما قیمت بازار را شکل می دهند و افزایش 
قیمت هایی که رخ می دهد منعکس کننده وجود 
چنین تقاضایی است و اگر چنین تقاضایی وجود 

نداشت قیمت ها به این شکل بالا نمی رفت.«
ســلطان محمدی در واکنش به ایــن گفته که 
آیا بازار مســکن بدون قیمت شده است یا خیر؛ 
گفت:» بازار ملک یک بازار همگن نیســت و هر 
مسکنی با مســکن دیگر تفاوت دارد و قیمت ها 
به صورت روزانه در مقابل چشم خریدارها وجود 
ندارد بلکه در نتیجه چانی زنی ها بیرون می آید و 
قیمت های انتظاری خریداران و فروشندگان یک 
دامنه نوسان شدید را تجربه می کند، به خصوص 
زمانی که تورم صعودی باشــد؛ برخی خود را با 
قیمت های امروز دلار هماهنگ می کنند و برخی 
با قیمت های آینده خود را منطبق می کنند و در 
نتیجه تفاوت ها در خرید و فروش ملک مشهود 

می شود.«

رئیس اتحادیه دارندگان قنادي، شیریني فروشي 
و کافــه قنادي تهــران دربــاره افزایش قیمت 
شیریني در بازار شــب عید گفت: التهابات اخیر 
در بازار بویژه نوسانات نرخ ارز باعث رشد قیمت 
همه کالاها شده است و قنادي ها هم براي اینکه 
بتوانند فعالیت شان را ادامه دهند قیمت ها را تا 

حدودي افزایش داده اند.
علي بهره مند، رئیس اتحادیه دارندگان قنادي، 
شیریني فروشــي و کافه قنادي تهــران درباره 
افزایش قیمت شیریني در بازار شب عید گفت: 
هر ساله فروش شــیریني در سه چهار روز پایان 
سال آغاز مي شــود و اغلب هم قنادي ها در این 
ایام و براي نوروز سرشــان شلوغ مي شود و براي 
امســال هم امیدواریم این صنف فروش خوبي 
داشته باشد. البته با توجه به گراني هاي اخیر که 
در همه کالاها شاهد آن بودیم، قیمت شیریني 

هم تا حدودي بالا رفته است.
وي با بیان اینکه قدرت خرید مردم کمتر از قبل 
شده است، افزود: مســلما افزایش قیمت ها در 
بخش مواد اولیه پخت شیریني و مصادف شدن 
نوروز یا ماه رمضان تاثیر خود را بر این بازار خواهد 
گذاشت. بهره مند در پاســخ به این پرسش که 
چرا قیمت ها نسبت به ســال قبل تغییر کرده و 
افزایش داشته اســت، خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر قیمت مواد اولیه پخت شیریني بسیار بالا 
رفته است و در نتیجه محصول نهایي هم گران 

مي شود و قنادي ها هم ناچارند قیمت شیریني 
را تغییر دهند.

رئیس اتحادیه دارندگان قنادي، شیریني فروشي 
و کافه قنادي تهران با اشاره به نوسانات نرخ ارز و 
رشد قیمت دلار گفت: این التهابات در بازار باعث 
رشد قیمت همه کالاها شده است و قنادي ها هم 
براي اینکه بتوانند فعالیت شــان را ادامه دهند 

قیمت ها را تا حدودي افزایش داده اند.
رئیس اتحادیه دارندگان قنادي، شیریني فروشي 
در پاسخ به این پرســش که چند درصد از مواد 
اولیه پخت شیریني وارداتي است، افزود: حدود 
۷۰ درصد از این محصولات براي پخت شیریني 
وارداتي اســت و اصلا ارز نیمایي هم به صنف ما 
تعلق نمي گیرد و هیچ گونه سوبسید و نرخ دولتي 
هم براي صنف قنادي ها در نظر گرفته نشــده و 

همه اقلام را با ارز آزاد خریداري مي کنیم.
رئیس اتحادیه دارندگان قنادي، شیریني فروشي 
و کافه قنادي تهران در پاسخ به این پرسش که 
چرا قنادي هاي مختلف نرخ هاي متفاوتي را براي 
یک مدل شیریني اعلام مي کنند نیز گفت: این 
موضوع طبیعي اســت زیرا با توجه به مواد اولیه 
و کیفیتي که هر کدام از قنــادي ها براي پخت 
شیریني ها به کار مي برند این نرخ گذاري ها هم 
متفاوت انجام مي شود البته آنالیز مواد مصرفي 
در پخت شیریني حتما باید مورد تایید اتحادیه 

قنادي و شیریني فروشي باشد

مدیر کل دفتر هدایت نیــروی کار و کاریابی ها، 
از ابلاغ دســتورالعمل هماهنگی و وحدت رویه 
هیئت های اســتانی در خصوص نحوه رسیدگی 
به تخلفات و شــکایات از دفاتر کاریابی داخلی و 
خارجی به ادارات کل اجرایی استان ها خبر داد. 

امید ملک مدیــر کل دفتر هدایــت نیروی کار 
و کاریابی ها گفت: دســتورالعمل هماهنگی و 
وحدت رویه هیئت های استانی در خصوص نحوه 
رسیدگی به تخلفات و شکایات از دفاتر کاریابی 
داخلی و خارجی پس از تصویب در جلسه مورخ 
۲۳/۱۲/۱۴۰۱ هیئــت مرکــزی موضوع ماده 
۲ آیین نامه اجرایی کاریابی هــا، جهت اجرا به 
ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 

ها ابلاغ شد.
مدیرکل دفتر هدایت نیروی کار و کاریابی ها در 
ادامه اظهار داشت: این دستورالعمل در راستای 
ایجاد شفافیت و کاهش فســاد در فرآیندهای 
خدمت رســانی، تکریم ارباب رجوع و حمایت و 
پشــتیبانی از حقوق معنوی و مادی کارجویان، 

کارفرمایان و دفاتر کاریابی، به اســتناد  تبصره 
)۱( ماده )۱۵( آیین نامه اجرایی قانون مجازات 
اشتغال به حرفه کاریابی و مشاوره شغلی بدون 
داشتن پروانه کار مصوب هیئت وزیران ۱۴۰۱ 
پس از اخذ نظرات تشــکل های صنفی مربوط 
همچون کانون انجمن های صنفی دفاتر مشاور 
شــغلی و کاریابی و انجمن صنفی کاریابی های 
خارجــی و و صاحبنظران ذی مدخــل تهیه، 

تصویب و ابلاغ شده است.
ملک با تاکیــد بر اینکه به مدیــران کل اجرایی 
اســتان ها اعلام شــد که اهتمام لازم بر اجرای 
صحیح، دقیق و کامل دســتورالعمل مذکور را 
به عمل آورند، تصریح کرد: در ادامه این ابلاغیه 
آمده است که دفاتر مشاوره شغلی و کاریابی های 
غیردولتی بــه عنوان بازوان اجرایــی وزارتخانه 
از جایــگاه ویــژه ای برخوردار بــوده و عملکرد 
مناسب و کیفیت خدمات ارائه شده توسط آن ها 
تأثیر بســزایی بر رضایتمندی ذینفعان از جمله 

کارجویان و کارفرمایان خواهد داشت.

سفرهای نوروزی به زودی آغاز 
می شود اما ظاهرا علاوه بر قطار 
و هواپیما مســافران در تهیه 
بلیت اتوبوس هم مشکلاتی 
دارند. به گزارش مهر، با نزدیک 
شدن به روزهای پایانی سال بازار خرید بلیت ناوگان حمل 
و نقل عمومی جاده ای داغ شــده اما در این میان برخی 
مسافران با مشکلاتی مواجه بوده اند و نتوانسته اند بلیت 

برای مسیر مورد نظر خود را پیدا کنند.
یکی از رانندگان اتوبــوس هم با تأیید این موضوع گفت: 
متأسفانه افزایش هزینه ها در اتوبوس سرسام آور شده و 
از طرف دیگر نرخ لوازم یدکی و قطعات و روغن هم بسیار 
زیاد شده و در این حالت دولت هیچ همکاری نمی کند. با 
وجود آنکه از ماه های گذشته درخواست افزایش قیمت 

کرده بودیم اما موافقت نشده است.
در حوزه حمل ونقل جــاده ای داریوش باقر جوان گفت: 
اکنون برای تمامی مســیرها بلیت اتوبوس وجود دارد و 
مسافران هم به صورت اینترنتی و هم به صورت حضوری 
می توانند بلیت تهیه کنند. به گفته مدیرکل دفتر حمل 
ونقل مسافری سازمان راهداری، در صورتی که مسافری 
نتوانســت بلیت پیدا کنند، می تواند با مراجعه به بخش 
رزواسیون در لیست انتظار برای تهیه بلیت قرار بگیرد و 
در صورت تکمیل شدن ظرفیت اقدام به انجام سفر و یا 

سرویس فوق العاده کنند.
او می گوید: به هیــچ عنوان عدم فروش بلیت توســط 
رانندگان یا شرکت های حمل ونقل مســافری را تأیید 
نمی کنم و اکنون تمامی تشکل ها و بخش های صنفی برای 
خدمات دهی به مسافران نوروزی اعلام آمادگی کرده اند. 
باقر جوان گفت: در صورتی که شرکت های حمل ونقلی یا 
رانندگان برای تهیه لوازم یدکی یا سوخت مشکل دارند با 

اعلام نیاز خود می توانند آنها را اعلام کنند.
مدیرکل دفتر حمل ونقل مسافری سازمان راهداری تاکید 
کرد: در حال حاضر ۸ هزار دســتگاه اتوبوس با متوسط 
ظرفیت ۳۲ نفر و ۲۴ هزار دستگاه مینی بوس با ظرفیت 

۱۷ نفر و ۳۳ هزار دستگاه سواری کرایه پلاک عمومی با 
ظرفیت سه نفر برای ایام نوروز در نظر گرفته شده است.

او گفت: با توجه به تشدید تحریم ها، امسال نسبت به سال 
گذشته تعداد ناوگان حمل ونقل با کاهش روبرو شده است. 
مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی از کاهش تعداد اتوبوس های 
برون شهری از ۱۴ هزار به حدود ۷ هزار اتوبوس به علت 
برخی مشکلات خبر داد. حسین ورپشتی گفت: حدود ۵۰ 
درصد ناوگان حمل و نقل جاده ای به علت مشکلات مالی و 
تأمین قطعات و لوازم از چرخه سفرهای بین شهری حذف 
شدند. مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی گفت: تهیه قطعه و 
لوازم سخت شده و تحریم ها تأثیر منفی در این صنعت 
داشته است. برخی شــرکتهای خصوصی نیز اتوبوس ها 
را با قیمت بالاتری برای خــود اجاره می کنند که خروج 
اتوبوس ها از چرخه حمل و نقل برون شهری را به دنبال 
دارد. ورپشتی گفت: ۹۰ درصد آمار جا به جایی مسافر در 
کشــوردر بخش خصوصی و برون شهری انجام می شود 
و روزانه از پایانه های شــهر تهران حدود ۲ هزار دستگاه 
اتوبوس به سایر نقاط کشور مسافر حمل می کنند و در 
پیک سفر حدود ۵۰ هزار و در مواقع کمبود مسافر حدود 

۳۰ هزار نفر با این اتوبوس ها جا به جا می شوند. 

ورپشــتی با قبول تخلف برخی رانندگان و شرکتها در 
ساعت حرکت اتوبوس از مبدا گفت: همه ملزم به رعایت 
قانون هستند. مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی گفت: وضع 
نابسامان برخی جاده ها و مسیرهای آزادراهی یکی دیگر 
از دلایل ایجاد مشکلات فنی برای اتوبوس ها است و باید 
به آن توجه شود. ورپشتی گفت: قیمت اتوبوس ها اخیراً 
بسیار افزایش یافته و سرمایه گذاران با توجه به افزایش 
تورم، رغبت کمتری برای ســرمایه گذاری در این حوزه 
دارند. ورپشتی از مسئولان خواست به صنعت حمل و نقل 

بیشتر توجه کنند.
این روزها نه تنها در بخش اتوبــوس بلکه بخش ریلی و 
هواپیمایی هم کمبود بلیت دیده می شــود و وضعیت 
نابســامانی دارد چرا که در همه سایت های فروش بلیت 
حتی یک بلیت هم موجود نیست باید دید تقاضا زیاد است 
یا اینکه کمبود بهانه ای برای گرانی قیمت بلیت اتوبوس 

خواهد بود.
این در حالی است که مقام مســئول سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای با تکذیب واگذاری ناوگان اتوبوسرانی 
به برخی دســتگاه ها گفت: به اندازه تقاضا اتوبوس برای 
جابه جایی مردم تأمین شده است. مهدی حاج علی معاون 

دفتر حمل ونقل مسافر سازمان راهداری با تکذیب واگذاری 
ناوگان اتوبوسرانی به برخی دستگاه ها و کمبود ناشی از این 
اقدام در حمل ونقل جاده ای اظهار کرد: به اندازه تقاضای 
موجود در بخش حمل ونقل عمومی مسافری، ناوگان مورد 
نیاز تأمین شده است و هیچ کمبودی در این زمینه نداریم. 
وی افزود: این گونه نیست که برای تأمین ناوگان برخی 
دستگاه ها، ناوگان حمل ونقل برون شهری را کاهش دهیم.
معاون دفتر حمل ونقل مسافر سازمان راهداری در رابطه 
با ادعای واگذاری ناوگان اتوبوسرانی به برخی دستگاه ها، 
گفت: چنین چیزی واقعیت نــدارد؛ مالکیت اتوبوس ها 
با پلاک )ع( که دارای کارت هوشــمند هستند با بخش 
خصوصی است و دولت اساساً نمی تواند این ناوگان را در 

اختیار جایی قرار دهد.
حاج علی همچنین از بازدید مســتمر میدانی راهداری 
از پایانه های مسافربری در راســتای نظارت بر عملکرد 
شرکت ها در خدمات رسانی به مردم خبر داد. اول اسفندماه 
امسال معاون دفتر حمل ونقل مسافر سازمان راهداری از 
خدمات دهی ۸ هزار اتوبوس فعال در ایام نوروز ۱۴۰۲ خبر 
داده و گفته بود: قیمت بلیت اتوبوس در ایام نوروز افزایش 
نمی یابد. مهدی حاج علی با اشاره به آغاز پیش فروش بلیت 
حمل ونقل عمومی مسافر برای ایام نوروز ۱۴۰۲،  اظهار 
کرد: در ایام تعطیلات نوروز ۸ هزار اتوبوس فعال که طی ۶ 
ماه اخیر در بخش حمل ونقل مسافری کارکرد داشته اند 

سرویس دهی به هموطنان را انجام می دهند.
وی با بیان این که تعداد ناوگان اتوبوس کشور که شناسایی 
شده و دارای کارت هوشمند هستند بیشــتر از ۸ هزار 
دســتگاه اســت، افزود: تنها اتوبوس هایی که طی ۶ ماه 
گذشته سند حمل گرفته و در ناوگان حمل  ونقل جاده ای 
مسافری فعال بوده اند در طرح نوروزی فعالیت خواهند 
داشت. وی تعداد سواری کرایه و مینی بوس برای ایام نوروز 
را به ترتیب ۳۱ هزار و ۲۵ هزار دستگاه اعلام کرد و گفت: بر 
اساس پیش بینی های صورت گرفته در ایام تعطیلات نوروز 
۱۴۰۲ )۲۴ اسفند ۱۴۰۱ تا ۱۵ فروردین ۱۴۰۲( افزایش 
حدود ۲۰درصدی جابه جایی نسبت به تعطیلات نوروز 

۱۴۰۱ در بخش حمل ونقل مسافر ثبت شود.
وی ابراز کرد: این پیش بینی با توجه به این که ماه مبارک 
رمضان از سوم فروردین سال آینده آغاز می شود و طبیعتاً 
باعث کاهش سفرها خواهد شد،  انجام شده است. معاون 
دفتر حمل ونقل مسافر ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای یادآور شد: فروش حضوری بلیت اتوبوس برای ایام 
نوروز ۱۴۰۲ از ۷ اسفند آغاز شده است. حاج علی درباره 
قیمت بلیت نیز گفت: قیمت بلیت اتوبوس برای ایام نوروز 

هیچ افزایشی نخواهد داشت.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بلیت نیست تقاضا نکنید

کمبود در بلیت های نوروزی اتوبوس

قیمت شیريني افزايش يافته است

ابلاغ دستورالعمل وحدت رويه رسیدگی به تخلفات کاريابی ها

جهش قیمت ملک در راه است؟
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اخراج ۱0 هزار كارمند متا در دور دوم
شرکت متا پلتفرمز پس از گذشت چهار ماه از اعلام اخراج ۱۱ هزار کارمند، روز 
سه شنبه اعلام کرد ۱۰ هزار شغل دیگر در این شرکت را حذف خواهد کرد. مارک 
زاکربرگ، مدیرعامل شرکت مادر فیس بوک، در پیامی به کارمندانش اعلام کرد: 
ما انتظار داریم اندازه تیم خود را به میزان ۱۰ هزار نفر کاهش دهیم و حدود پنج 

هزار موقعیت شغلی که هنوز استخدام نشده اند را ببندیم.
این اخراج های گسترده در راستای تغییرات وسیع در متا صورت می گیرد که شامل 
لغو پروژه هایی با اولویت پایین و کاهش نرخ استخدام است. در پی انتشار این خبر، 
ارزش سهام متا در معاملات پیش از گشایش بازار آمریکا، دو درصد  صعود کرد. این 
اقدام، منعکس کننده تلاش زاکربرگ برای تبدیل ۲۰۲۳ به "سال بهینگی" با وعده 

کاهش پنج میلیارد دلاری هزینه ها و رساندن آن به ۸۹ تا ۹۵ میلیارد دلار رسید.
وخامت اوضاع اقتصادی، سلسله اخراج های گسترده در شرکت های آمریکایی از 
بانک های وال استریت نظیر گلدمن ساکس و مورگان استنلی گرفته تا غول های 
فناوری نظیر آمازون و مایکروسافت، را به دنبال داشته است. صنعت فناوری از آغاز 
سال ۲۰۲۲، بیش از ۲۸۰ هزار نفر را اخراج کرده و حدود ۴۰ درصد از اخراج ها، 
امسال انجام شده است. متا که میلیاردها دلار روی توسعه متاورس )دنیای مجازی( 
هزینه کرده است، با رکود فروش تبلیغات در دوران پساکرونا روبرو شده است زیرا 
تبلیغات کنندگان در مواجهه با تورم بالا و افزایش نرخ بهره، هزینه برای تبلیغات را 
کاهش داده اند. بر اساس گزارش رویترز، اقدام متا برای کاهش ۱۳ درصدی تعداد 
کارمندانش در نوامبر گذشته، نخستین اخراج گســترده در تاریخ ۱۸ ساله این 
شرکت بود. تعداد کارمندان این شرکت در آخر سال ۲۰۲۲، به ۸۶ هزار و ۴۸۲ نفر 

رسید که ۲۰ درصد در مقایسه با سال ۲۰۲۱، رشد داشت.

تيك تاک به فكر جدايی از شركت مادر افتاد
مدیریت تیک تاک سرگرم بحث در مورد امکان جدایی از بایت دنس، شرکت مادر 
چینی خود برای کمک به برطرف کردن نگرانی ها در مورد ریسک ها و خاطرات 
امنیت ملی آمریکا است. بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: واگذاری که می تواند 
منجر به فروش یا عرضه اولیه عمومی شود، آخرین راه حل تلقی می شود و در صورتی 
پیگیری خواهد شد که پیشنهاد موجود این شرکت با مقامات امنیت ملی آمریکا 
مورد موافقت قرار نگیرد. حتی پس از آن هم دولت چین باید با چنین معامله ای 
موافقت کند. به گفته ماندیپ ســینگ و دامیان ریمرتــز، تحلیلگران بلومبرگ 
اینتلیجنس، ارزش کسب و کار تیک تاک در آمریکا با در نظر گرفتن شبکه های 
اجتماعی متعدد و سایر عوامل می تواند بین ۴۰ تا ۵۰ میلیارد دلار باشد. تیک تاک 
به دلیل مالکیت چینی خود که مقامات آمریکایی نگران هستند که ممکن است به 
تاثیرگذاری یا جاسوسی چین از آمریکایی ها منجر شود،  زیر ذره بین است؛ ترسی 
که تیک تاک برای رفع آن تلاش می کند. این شرکت که تحت بازبینی امنیت ملی 
توسط کمیته سرمایه گذاری خارجی در آمریکا قرار دارد، سال میلادی گذشته 
موافقت کرد که تغییراتی را در طرحی که پروژه تگزاس نامیده می شود، اعمال کند. 
این پیشنهاد شامل همکاری با غول فناوری آمریکایی اوراکل برای میزبانی داده های 
کاربران آمریکایی و بررسی نرم افزار این شرکت و انتصاب یک هیئت نظارت سه 
نفره مورد تایید دولت است. بسیاری از این اقدامات، در حال حاضر در حال انجام 
است. به گفته منابع آگاه، Cfius که پنلی متشکل از چندین آژانس دخیل در امنیت 
ملی آمریکا است، روند بررسی خود را متوقف کرده است و تیک تاک مطمئن نیست 
که آیا برنامه هایش برای ادامه فعالیت در آمریکا کافی است یا خیر. منابع آگاه دیگر 
می گویند اعضای کمیته وزارت دادگستری تمایلی به پذیرش پیشنهاد تیک تاک 
ندارند. بر اساس گزارش بلومبرگ، بروک اوبروتر، سخنگوی تیک تاک گفت: نه 
ممنوعیت تیک تاک و نه واگذاری تیک تاک ازســوی بایت دنس، تاثیری در رفع 
نگرانی های امنیت ملی آمریکا در مورد انتقال داده ها نخواهد داشت. تحت پروژه 
تگزاس، داده های کاربران آمریکایی تیک تاک، با استاندارد امنیتی بسیار بالاتری 

نسبت به سایر شرکت های آمریکایی نگهداری می شوند.

ســرويس ماهواره  به موبايل اســتارلينك آماده 
آزمايش می شود

شرکت اسپیس ایکس که متعلق به ایلان ماسک است، قصد دارد امسال با شرکت 
تی موبایل، آزمایش سرویس ماهواره به موبایل اســتارلینک را آغاز کند. جوناتان 
هوفلر، نائب امور فروش استارلینک به مشتریان شــرکتی در اسپیس ایکس، در 
"کنفرانس ماهواره ۲۰۲۳ در واشنگتن دی سی" اظهار کرد: ما با انجام این آزمایش، 
چیزهای زیادی یاد می گیریم. بازار سرویس های مبتنی بر داده فضایی که مستقیما 
به دستگاه های زمینی مانند تلفن های هوشمند می رود، پتانسیل پرسودی دارد و 
شرکت های ماهواره ای مختلف با اپراتورهای شبکه موبایل زمینی و سازندگان گوشی 
برا پر کردن شکاف پوشــش موبایل در زمین، همکاری فزاینده ای دارند. اسپیس 
ایکس و تی موبایل، اوت سال گذشــته، همکاری خود را اعلام کرده و قول دادند 
مناطقی که پوشش موبایل دارند را حذف کنند. اسپیس ایکس تا به امروز حدود 
۴۰۰۰ ماهواره استارلینک به فضا پرتاب کرده و اخیرا، ماهواره های قدرتمندتر "وی 
۲ مینی" خود را راه اندازی کرده که می گوید چهار برابر نسل قبلی، ظرفیت دارند. به 
گفته هوفلر، اسپیس ایکس، روزانه شش ماهواره در تاسیساتش نزدیک سیاتل تولید 
می کند و بر این باور است که این شرکت دیگر سری قبلی ماهواره های استارلینک را 
تولید نمی کند. این شرکت همچنین روزانه هزاران پایانه کاربری تولید می کند. اگرچه 
اسپیس ایکس قصد دارد ماهواره های نسل دوم بزرگتر را تولید کند و تاکنون چند 
دستگاه تولید کرده است، هوفلر تاکید کرد که پرتاب این ماهواره ها، منوط به وضعیت 
موشک استارشیپ است. بر اساس گزارش شبکه سی ان بی سی، هوفلر گفت: اسپیس 
ایکس بیش از یک میلیون کاربر استارلینک دارد. این شرکت اخیرا اعلام کرده است 
کسب و کار استارلینک این شرکت، سه ماهه جریان نقدی مثبت داشته و سودآوری 

این واحد در سال ۲۰۲۳ را هدف گذاری کرده است.

اوج گيری بيت كوين دوام نيافت
بیت کوین به ۲۶هزار دلار رسید که بالاترین قیمت از ژوئن گذشته تاکنون است 
اما این سطح چندان پایدار نبود و در حال حاضر با ارزش حدود ۲۵ هزار دلار معامله 
می شود. ارزش ارز دیجیتال پیشــرو جهان، دقایقی پس از انتشار گزارش تورم 
آمریکا، افزایش یافت. بیت کوین پس از انتشار این گزارش به ۲۶هزار و ۴۲۹ دلار 

رسید، ارزشی که از ژوئن گذشته مشاهده نشده است.
پیش از آن نیز اداره آمار کار اعلام کرده بود که تورم این کشور در ماه فوریه ۶ درصد 
بوده، در حالی که شاخص قیمت مصرف کننده )CPI( اصلی، بدون مواد غذایی و 
انرژی، ۵.۵ درصد افزایش یافته است. بیت کوین پس از رسیدن به بالاترین میزان 
خود، ۸.۲۶ درصد افزایش یافت و به قیمت ۲۶هزار و ۲۱۴ دلار فروخته شد، در 
حالی که اتر با ۴.۲۶ درصد افزایش به ۱۷۵۲.۸۴ دلار در ســاعت ۹ صبح به وقت 
شرقی رسید. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱.۱۰ 
تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۷۴ درصد بیشتر شده 
است. در حال حاضر ۴۳.۷۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین 

بوده که در یک روز ۰.۰۶ درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۱۰۲.۷۲ میلیارد دلار است 
که ۱۵.۷۱ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۹.۵۷ میلیارد دلار است که ۹.۳۱ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال است. حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۹۵.۷۱ میلیارد دلار است که 

۹۳.۱۸ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

اخبار

معاون تجــارت و خدمات 
وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت گفت: واردکنندگان 
تلفن همراه، متعهد به ایجاد 
سامانه شفافیت فروشگاهی 
و ارتقای خدمات پس از فروش می شــوند و رتبه 
بندی آنان بر این اساس انجام خواهد شد. به گزارش 
ایرنا از وزارت صنعت، معــدن و تجارت، »علیرضا 
شاهمیرزایی« در رابطه با بازار تلفن همراه و احتمال 
تقلب در IMEI و ســامانه همتا افــزود: در دنیای 
تکنولوژی هرچیزی ممکن اســت، امــا فناوری 
IMEI قابل اتکاتریــن تکنولوژی موجود در جهان 
برای شناســایی و رهگیری گوشی و دستگاه های 
سیم کارتخور است و سامانه های رجیستری و همتا 
در کشورمان نیز بر اساس همین فناوری بنا شده اند.

وی گفت: ما هنوز از قابلیت های ســامانه همتا به 
صورت کامل بهره نبرده ایم و در صورت اســتفاده 
درســت از این ظرفیت، حقــوق مصرف کننده به 
لحاظ قیمت و اطمینان از اصالت گوشــی و حتی 
خدمات پس از فروش و گارانتی بسیار بهتر رعایت 

خواهد شد.
معاون وزیر صمت، با اشــاره به مصوبه ۲۲ اسفند 
کارگروه خدمات پــس از فــروش وزارت صمت، 
تصریح کــرد: همــه واردکننــدگان تلفن هــای 
همراه از ابتدای ســال ۱۴۰۲ متعهد می شوند که 
ثبت اســناد تجاری گوشــی های موبایل و وسایل 
ارتباطی ســیم کارت خور را در تمام زنجیره توزیع 
تا مصرف کننده نهایی طبق مقررات انجام دهند و 
بر عوامل خود نظارت کنند و رتبه بندی آنان بر این 

اساس انجام خواهد شد.
وی گفت: واردکنندگان باید بــر نظام توزیع تلفن 
همراه واراداتی خود نظارت کامل داشــته باشند 
و از رســیدن تلفن همراه به دســت مصرف کننده 
نهایی با قیمت تمام شده و ســود مصوب مطمئن 
شوند، بر این اساس باید سامانه های لازم را در نظام 
توزیع خود ایجاد کنند و همچنین از آگاهی کامل 
مشتریان نهایی خود در مورد خدمات پس از فروش 

و حقوقشان باید مطمین شوند.
شــاهمیرزایی اضافه کرد: مــردم در هنگام خرید 
تلفن همراه باید دقیقــا بدانند ارائه دهنده خدمات 
پس از فــروش و گارانتی آن گوشــی چه کســی 
اســت، واردکننده و مســوول گارانتی چه کسی 
است، شناســنامه گارانتی چیســت و همه حقوق 
مصرف کننده باید به مشــتری نهایی اطلاع رسانی 

شــود. همچنین مشــتری باید بدانــد در صورت 
عدم دریافــت خدمات پس از فروش مناســب، به 
کجا مراجعه کند. معــاون وزیر صمت ضمن اعلام 
اینکــه همه این خدمــات در قالب طرح ســامانه 
شفافیت فروشگاهی انجام می شود، گفت: نظارت 
مصرف کننده بر قیمت منصفانه و بر خدمات پس از 
فروش گوشی در قالب این سامانه انجام و این کار با 

انجام تغییراتی در سامانه همتا انجام می شود.
وی افزود: در برخی موارد مشــاهده می شــود که 
واردکننده ماه ها قبــل ارز ارزان دریافت کرده اما 
گوشــی که وارد کرده اســت را با قیمت ارز امروز 
حساب می کند و می فروشد، اما در سامانه جدید، 
مصرف کننده متوجه قیمت ارز وارداتی تلفن همراه 
و قیمت مصرف کننده نهایی و همچنین شناسنامه 

گارانتی گوشی همراه می شود.
شاهمیرزایی با اشاره به طولانی بودن مهلت تامین 
ارز تا رســیدن تلفن همراه به دست مصرف کننده 
نهایی، از کاهش این زمان توســط دفتر تخصصی 
وزارت صمــت خبر داد و افزود: طبــق مصوبه ۲۲ 
اسفندماه، حداکثر دو ماه دیگر فرصت داده خواهد 
شد تا سامانه های لازم توسط واردکنندگان ایجاد 
شود. وی خاطرنشان کرد: از ابتدای ۱۴۰۲ تعهدات 
لازم الاجرایی از آنان اخذ خواهد شــد و در صورت 
عدم ارائه این تعهدات، اجازه واردات به ایشان داده 

نخواهد شد.
این مقام مســوول وزارت صمت افزود: از آنجا که 
واردکنندگان تلفن همراه رتبه بندی می شــوند، 
مبنای این رتبه بندی، دیگر میــزان واردات قبلی 
نخواهد بود. بلکه با تصمیم مشترک دفتر خدمات 
عمومی به عنوان متولی فروشگاه ها و دفتر تخصصی 
حوزه لوازم خانگی و تلفن همراه وزارت صمت، مقرر 
شده که امتیاز اصلی در رتبه بندی واردکنندگان، 
شفافیت نظام توزیع و فروش آن ها تا مصرف کننده 
نهایی، همچنین شــفافیت خدمات پس از فروش 
و امکان شــکایت مشتری باشــد و واردکننده ای 
که امتیاز بالاتری در این موارد داشــته باشد، رتبه 

بالاتری برای واردات خواهد داشت.
معاون تجارت و خدمــات وزارت صمــت درباره 
مطالب بیان شــده درمورد کم کاری این وزارتخانه 
در تولید تلفن همراه، اعــلام کرد: مهمترین عامل 
در بومی سازی دانش و تولید تلفن همراه، سیستم 
عامل است که طبق مصوبه شــورای عالی فضای 
مجازی این وظیفه بیش از ۱۰ سال است بر عهده 

وزارت ارتباطات گذاشته شده است.
وی توضیح داد: سیســتم عامل یکی از مهمترین 
خدمات پایه و زیرساختی اســت و وظیفه وزارت 
ارتباطات فقط زیرساخت های مخابراتی نیست، بلکه 

خدمات پایه و زیرساخت نرم افزاری نیز طبق مصوبه 
شورای فضای مجازی بر عهده این وزارتخانه است 
و بارها بودجه های میلیاردی برای ساخت سیستم 
عامل یا سفارشی سازی آن در این وزارتخانه صرف 
شده که نتیجه این پروژه ها باید به جهت بهره برداری 
برای تولیدکنندگان تلفن همراه ارائه شــود. وی 
افزود: نیازی به خلق سیستم عامل جدید نیست، 
بلکه سفارشی ســازی و بومی ســازی نسخه های 
موجود باید انجــام تا باعث ارائــه خدمات لازم به 

مصرف کننده شود.
شاهمیرزایی با اشــاره به اینکه هر تولیدکننده یا 
واردکننده، متعهد به ارائه خدمات و حفظ کیفیت 
محصول خود است، گفت: سیستم عامل نیز بخشی 
از محصول است و اگر سیستم عاملی مجوز استفاده 
از یک برنامه کاربردی را به کاربر ندهد یا نسبت به 
حفظ اطلاعات شــخصی کاربر توجه نکند و شنود 
انجام دهد و یا اقدام به حذف یک برنامه بدون اجازه 
کاربر از روی تلفن همراه کند، اینها همه تخلف است 
و واردکننده مســوول مذاکره با تولیدکننده است 
و می تواند با استفاده از شــرکت های دانش بنیان، 
نسبت به سفارشی سازی سیستم عامل اقدام کند.

وی تاکید کرد: ما نمی توانیم بیــش از این منتظر 
وزارت ارتباطات باشیم و از واردکنندگان خواهیم 
خواست که خود اقدام به سفارشی سازی سیستم 
عامل تلفن هــای همــراه با کمک شــرکت های 
دانش بنیان کنند تا حقــوق مصرف کننده رعایت 
شود. اگر واقعا علاقه مند به تولید تلفن همراه بومی 

هستیم باید از تولید سیستم عامل شروع کنیم.
معاون وزیر صمت خاطرنشــان کرد: بســیاری از 
مشکلات کســب و کارهای مجازی و شرکت  های 
تجارت الکترونیک کشور، مربوط به زیرساخت های 
شبکه و خدمات پایه است که این مشکلات علاوه بر 

کسب و کارها متوجه مردم نیز می شود. وی اظهار 
داشــت: همان طور که مردم حق دریافت خدمات 
بهتر دارند، کسب و کارها هم به دنبال ارائه خدمات 
بهتر هستند، بر این اســاس اگر در زمینه شبکه و 
خدمات پایه مشکل داشته باشیم، شرکت های حوزه 
تجارت الکترونیک قادر به ارائه بهتر خدمات به مردم 

نخواهند بود.
شاهمیرزایی گفت: سیستم عامل گوشی نیز یکی 
از مهمترین خدمات پایه است. برای مثال در حوزه 
ناتیفیکیشن یکی از مشکلاتی که کسب و کارهای 
تجارت الکترونیکی دارند، عدم دسترســی به این 
امکانات در لایه سیستم عامل است. به همین خاطر 
باید واردکنندگان تلفن همراه را به سفارشی سازی 

سیستم عامل متقاعد کنیم.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت درباره تخلف 
برخی دســتگاه ها در عدم اتصال به سامانه جامع 
انبارها، افزود: هنوز برای قضاوت نهایی زود است و 
برای این موضوع باید با حضور دستگاه های نظارتی 
رسیدگی کامل انجام شود. وی گفت: به طور قطع 
برخی از دستگاه ها در ثبت اطلاعات انبارهای خود 
و یا انبارهای خصوصی طرف قرارداد کوتاهی کرده 
اند، امــا به طورکلی ورود و ثبــت اطلاعات انبارها 
در این سامانه نسبت به سال های گذشته افزایش 
شاخصی داشته و وزارت صمت به عنوان متولی این 

سامانه، زیرساخت لازم را ایجاد کرده است.
شاهمیرزایی بیان داشت: اینکه دقیقا مشخص شود 
چه دستگاه هایی تخلف کرده اند، پس از جمع بندی 
با حضور دستگاه های نظارتی گزارش خواهد شد. 
وی ادامــه داد: به طورکلی مقصر جلــوه دادن یک 
دستگاه دیگر، قبل از رسیدگی دستگاه های نظارتی 
مسوول، کار پسندیده ای نبوده و شیوه وزارت صمت 

این نیست.

واردكنندگان موبايل، متعهد به ايجاد سامانه شفافيت فروشگاهی می شوند

کم کاری در تولید تلفن همراه
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات گفت که اکنون ســرعت اینترنت 
همراه در ایران حدود ۱۵ مگابایت است که برای 
اینترنت خانگی کمتر است، اما در تلاش هستیم تا 
سرعت را به سی چهل برابر افزایش دهیم. عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات در حاشــیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: سرعت 
متوسط اینترنت موبایل حدود ۱۵ مگابایت بر ثانیه 

است. سرعت اینترنت خانگی البته کمتر است.
وی عنوان کرد: ما به دنبال این هســتیم تا سرعت 
اینترنت را در اســتان های مختلف سی چهل برابر 
بکنیم. زارع پور گفت: از زمانی که طرح فیبر نوری 
برای کسب و کارها آغاز شده است، سرعت هشتصد 
نهصد مگابایتی به مشتریان داده شده است. وی ابراز 
امیدواری کرد که سرعت های چند صد مگابایت بر 
ثانیه ارائه شــود و بیان داشت: در یک سال گذشته 

سرعت اینترنت افزایش یافته است.
زارع پور ادامه داد: ما به دنبال این هســتیم که تا 
سرعت اینترنت را در اســتان های مختلف ۳۰ تا 

۴۰ برابر بیشتر کنیم. وی افزود: از زمانی که طرح 
فیبر نوری برای کسب و کارها آغاز شده، سرعت 
۸۰۰ تا ۹۰۰ مگابایتی به مشــتریان داده شــده 
است. امیدواریم سرعت های چند صد مگابایت بر 
ثانیه ارائه کنیم. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: وضع موجود باید ارتقا پیــدا کند اما کمی 
طول می کشد. در همین یک سال گذشته اگر به 
مراجع بین المللی نگاه کنید ســرعتمان افزایش 
پیدا کرده اســت. زارع پور خاطرنشــان کرد: اما 
آنچه که مردم نسبت به آن شاکی هستند به دلیل 
محدودیت هایی که وضع شــده بــود یک عده از 
فیلترشکن اســتفاده می کنند که طبیعتا سرعت 
را به مراتب کاهش می دهد. وی در پاسخ به سوال 
خبرنگاری که پرسید آیا خط شــما بدون فیلتر 

اســت، گفت: خیر خط من هم مانند سایر مردم 
اســت. وی در رابطه با مشکل در سرعت باز شدن 
پیام ها در پلتفرم های داخلی با شهود مصداق عینی 
در تأخیر همگام سازی پیام رسان بله تصریح کرد: 
چند ثانیه تأخیر برای این موضوع و آپدیت شدن 
پیام رسان طبیعی است. این چند ثانیه در واتس 
اپ و تمامی نرم افزارها نیز طول می کشد و هر نرم 
افزار خارجی که باز کنید نیز این فرآیند چند ثانیه 

زمان می برد.
وزیر ارتباطات بار دیگر در پاســخ به رضایت خود 
از عملکرد پیام رسان های داخلی تاکید کرد: باید 
خیلی بهتر از این شود اما در حال حاضر هیچ دست 
کمی از نرم افزارهــای خارجی ندارد. پلتفرم های 
داخلی حتی به مراتب قابلیت های بیشتری نسبت 

به پیام رسان های خارجی دارند. واتس آپ چند 
وقت پیش ویرایش پیام را اضافه کرد در حالی که 
همین پیام رسان های داخلی ویرایش پیام، پیام 

صوتی و تصویری با کیفیت و وضعیت را داشتند.
زارع پور اضافه کرد: خودمــان، خودمان را تحقیر 
نکنیم. ممکن است اشــکالی وجود داشته باشد 
اما دو هفته پیش واتس آپ هم اختلال داشــت 
اما روند کلی رو به رشــد است. باید حمایت کنیم 
این مسیر تدوام پیدا کند. وی در واکنش به اینکه 
بعضاً سایت های داخلی نیز با مشکل بالا می آیند، 
بیان کرد: هر چه به ما بگویید آنلاین چک می کنم. 
مطالبات باید واقعی شود و باید واقعیت ها را دید و 
واقعیت این است که در پیام رسانی در سکوهای 
داخلی هیچ مشکلی نداریم. ممکن است اختلال 
مقطعی باشد اما روند کلی این است که پشت همه 
اینها جوان های خودمان و شرکت های دانش بنیان 
هستند و شبانه روز تلاش می کنند تا بهترین ها را 

برای مردم فراهم کنند.

یک فعال حوزه اســتارتاپ ها که خــود مدتی پس از 
مهاجرت از کشــور کانادا به میهن بازگشــته است، 
می گوید: هیچ شرکت اســتارتاپی در ماه های اخیر از 
کشور مهاجرت نکرده اســت و اخبار برخی رسانه ها 
و شــایعات موجــود در ایــن زمینه مصــداق عینی 
و واقعی ندارنــد. به گزارش ایرنا، طبــق آمار، در حال 
حاضر ۳۰۰ میلیون نفر از جمعیت نســل اول هفت 
میلیارد و هشــتصد میلیــون نفری جهــان، مهاجر 
هستند. در حالی که این رقم در ســال ۲۰۱۰ حدود 
۲۲۱ میلیون نفر بود. همچنین تعداد دانشــجویانی 
که خارج از وطن خود تحصیل می کنند، به ۶ میلیون 
نفر رســیده در حالی که تعداد دانشجویان بین الملل 
 در ســال ۲۰۱۶ حدود چهــار میلیــون و ۸۵۰ هزار 

نفر بوده است.
آمریکا از دهه ۶۰ میلادی همواره مهم ترین مبدا برای 
مهاجران بوده است و تعداد افراد متولدشده در آن زمان 
در آمریکا از ۱۲ میلیون نفر به ۵۱ میلیون نفر در سال 
۲۰۲۲ رسیده است، آلمان نیز دومین مقصد مهاجران 
را به نام خود ثبت کرده و میزان مهاجران در این کشور 
از هشت میلیون و ۹۰۰ هزار نفر در سال ۲۰۰۰ به ۱۶ 
میلیون نفر در سال ۲۰۲۰ رسیده است و به طور کلی 
۲۰ درصد از کل جمعیت این کشور با ۸۳ میلیون نفر را 

تشکیل می دهد.

گفته می شود پس از پایان دوره شیوع بیماری کرونا، بار 
دیگر موضوع مهاجرت در سراسر جهان رونق گرفته و 

تنها مختص این کشور و آن کشور هم نیست.
در کشــور ما نیز موضوع مهاجــرت از موضوعات داغ 
رسانه ای است که هرازچندگاهی در رسانه ها برجسته 
می شود و پرداختن به شــایعات حاشیه آن رونق می 
گیرد. همواره از مهاجرت افراد تک به تک گفته می شد 
اما مدتی است مهاجرت گروهی دانشجویان و صاحبان 
ایده در شرکت های دانش بنیان و استارتاپ های ایرانی 
نیز در بین خبرها به صورت جسته و گریخته مشاهده 
می شــود؛ موضوعی که قاطبه فعالان این حوزه آن را 

رد می کنند.
امید وحیدی از فعالان حوزه استارتاپ ها یکی از این 
افراد اســت که موضوع مهاجرت به صورت گروهی و 
اســتارتاپی را واقعی نمی داند. وی در سال ۱۳۵۹ در 
تهران به دنیا آمد و در سال ۱۳۷۷ وارد دانشگاه تهران 
شد. در ســال ۱۳۸۷ برای تحصیل در دوره دکتری به 
کانادا رفت و موفق به فارغ التحصیلی در مقطع دکترای 
رشته مهندسی شیمی و بیولوژی در دانشگاه بریتیش 

کلمبیا )UBC( شد.
وحیدی پس از بازگشت به میهن از سال ۱۳۹۲ تاکنون 
در دانشگاه علم و صنعت مشغول به تدریس بوده و از 
اعضای هیأت علمی این دانشگاه محسوب می شود. وی 

در گفت وگویی درباره علت بازگشت به ایران و کم و کیف 
شرایط مهاجرت می گوید.

چه شد که تصمیم گرفتید برای ادامه تحصیل به کانادا 
مهاجرت کنید؟

من هم مانند بسیاری دیگر از افراد، تحت تأثیر جوی 
که برای مهاجرت به وجود آمده و تصویر کاریکاتوری 
که از غرب برایم ساخته شــده بود، قرار گرفتم و از آن 
جهت کانادا را انتخاب کردم که تصور می کردم فضای 

خیلی آرامی دارد.
 وضعیت کنونی تمایل به مهاجرت در بین دانشجویان 

و محیط های دانشجویی را چگونه ارزیابی می کنید؟
می توان گفت میل به رفتن با شرایط و ثبات اقتصادی 
رابطه عکس دارد؛ هرچه ثبات اقتصادی بیشتر باشد، 
میل به رفتن هم کمتر می شــود زیــرا افراد بهتر می 
توانند برای آینده خود و بر مبنای ملاک هایشان برای 
تشکیل زندگی برنامه ریزی کنند. برای همین طبیعتاً 
وقتی که ثبات وجود داشــته باشد، اعتراضات کاهش 
پیدا می کند، رضایتمندی بیشتر می شود و در نهایت 
علاقه مندی به رفتن و ترک وطن هم کاهش می یابد و 
در مقابل هرچه این عوامل تضعیف شوند، میل به رفتن 

هم بیشتر می شود.
همانطور که شــاهد هســتیم، در چند ماه اخیر این 
قضیه تا حدودی مصداق پیدا کرده اســت؛ به واسطه 

بی ثباتی های اقتصادی که تازگی هم ندارند و منشــا 
بیشتر آنها به حدود ۱۰ سال قبل و ناکارآمدی هایی که 
روی هم تلنبار شده است، برمی گردند، حتی کسانی 
که تصور نمی کردیم حتی دربــاره مهاجرت فکر هم 
 بکنند، به عنوان گزینه در ذهنشان آمده است و روی 

آن فکر می کنند.
در مورد دانشگاه ها و در بین دانشجویان هم که بخشی از 
جامعه به شمار می روند هم این موضوع دیده می شود؛ 
هرچه تلاطم و بی ثباتی اقتصادی بیشتر  شود، بحث 
مهاجرت در دانشگاه ها و بین دانشجویان هم رونق می 
گیرد، اما اینکه درصدش به چه صورت است، این را من 
نمی دانم. البته آمار دقیقی در این زمینه وجود ندارد و 
مسئله ما هم دقیقا همین است؛ وقتی آمار دقیق نباشد، 
افراد مختلف اظهارنظرهای قطعی و عجیبی می کنند 

که دور از انتظار و غیرقابل باور است.
بیشتر این اظهارنظرها بر اساس برخی مشاهداتی است 
که مقبولیت و تایید آکادمیک ندارند و صرفا برمبنای 
مشاهده ای محدود است. متاسفانه رسانه ها نیز به خاطر 
جذابیت خبر منفی و برای بیشتر دیده شدنشان به این 
نوع اخبار ضریب زیادی می دهند. نتیجه کار این می 
شود که یک فضای تیره و سیاه درباره کشور و مهاجرت 
ارائه می دهند که واقعیت ها را هم تحت تاثیر قرار می 

دهد و راه تصمیم درست را بر مسئولان می بندد.

وزير ارتباطات: 

سرعت اینترنت را 40 برابر می کنیم

هیچ استارتاپی در ماه های اخیر مهاجرت نکرده است


